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Voorwoord
Het internet en het gebruik van digitale technologie is onderdeel van ons 

dagelijkse leven. Het brengt ons veel, zoals gemak, liefde en informatie. Maar het 
zorgt er ook voor dat onze privacy, vrijheid van meningsuiting en democratie 
onder druk staan.  

Deze rechten wil de gemeente Amsterdam, zo goed als we kunnen,  
beschermen. Ook willen we dat Amsterdammers dezelfde kansen hebben en 
hun toekomst zelf kunnen vormgeven. Dat betekent ook dat we toenemende 
digitale ongelijkheid tegen willen gaan. Om te zorgen dat al onze inwoners 
evenveel profiteren van het internet is het belangrijk dat iedereen die mee wil 
doen, mee kan doen.  

Wij zijn er stellig van overtuigd dat basale mensenrechten ook in de digitale 
wereld moeten worden gerespecteerd. Amsterdam kan dat niet alleen: of dat 
nou gaat om privacy of de manier waarop data wordt verzameld en uitgewisseld. 
We hebben de wereld en op zijn minst Europa nodig om ruimte te bieden aan 
alternatieve oplossingen voor de grote platformen en om regels te formuleren 
waardoor we online veiligheid en privacy zeker kunnen stellen.

Samen met steden als Helsinki, Barcelona en New York werken wij aan de 
erkenning en bescherming van digitale rechten van burgers via de coalitie van 
Steden voor Digitale Rechten. We komen op voor mensenrechten op internet 
zoals privacy, bescherming van data, gelijke toegang tot veilig internet en digi-
tale geletterdheid voor iedereen. De Coalitie bestaat inmiddels uit meer dan 60 
steden. Er worden gezamenlijk afspraken gemaakt over de omgang met plat-
formen, bijvoorbeeld over voorwaarden over het datagebruik van platformen. 

In dit magazine laten wij zien hoe wij Amsterdammers laten profiteren van 
digitale mogelijkheden en wat we doen om hun rechten te beschermen.  
Samengevat richten we ons op:

1. Het verantwoord inzetten van data en technologie
2. Het tegengaan van digitale ongelijkheid
3. Het toegankelijk maken van de dienstverlening

Ook laten we u kennis maken met mensen die hier ieder op hun eigen manier  
een bijdrage aan leveren. Ik wens u veel leesplezier!

Touria Meliani 
Wethouder Digitale Stad
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Op deze foto ziet u Wethouder Meliani na het uitdelen van 
laptops en internet aan vrouwen uit Nieuw-West. De gemeente 
Amsterdam deelt tijdens de COVID-19 crisis opgeknapte laptops 
en WiFi uit aan ouderen en minima.

Beeld: Anne Reinke
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Snelle (digitale) ontwikkelingen creëren uitdagingen en vragen waarvoor geen pasklare oplossingen 
bestaan. Dit vraagt om creativiteit, samenwerking en innovatie.  Actief betrekken we  Amsterdammers, 
wetenschappers, creatieven en andere steden bij onze zoektocht naar antwoorden.

Samen met hen gaan we op ontdekkingstocht via labs, onderzoek, experiment en kunst en cultuur.  
Om vanuit onze waarden ontwerp en methodieken toe te passen op vraagstukken rondom technologie  
en data. En om middels verbeelding de impact van digitalisering op het leven van de Amsterdammer  
te tonen.

De digitale wereld kent geen grenzen. Om onze ambities te behalen zijn we actief op verschillende 
niveaus;  van lobby  activiteiten richting Europa tot het versterken van buurtinitiatieven in de stad.

Deze benadering vormt de rode draad binnen al onze activiteiten.  Collectief kunnen we zo bepalen 
wat Amsterdammers het beste past en maken we ons minder afhankelijk van de macht van grote 
techbedrijven. 

We nodigen iedereen die een bijdrage wil leveren aan een vrije, inclusieve digitale stad van harte uit 
om hier samen met ons aan te werken. Mail naar innovatie@amsterdam.nl voor meer informatie.

Werkwijze

Agenda Digitale Stad
 
Wat doen we in 2020?

Ambitie
Iedere Amsterdammer profiteert van  
de  mogelijkheden van digitalisering in  
een stad waarin onze (digitale) rechten 
zijn beschermd.

Het beschermen van digitale rechten  
en Amsterdammers laten profiteren van  
digitale mogelijkheden. Dat doen we door  
ons te richten op:

Het verantwoord inzetten 
van data en technologie

 █ Het uitvoeren van onderzoek naar relevante 
technologie en de impact ervan op de stad. 

 █ Het inzetten op transparantie van 
technologie.

 █ Breed toepassen van vastgestelde 
dataprincipes zoals dataminimalisatie. 

 █ Het openbaar maken van informatie.

Het tegengaan van 
digitale ongelijkheid

 █ Het vergroten van de zelfredzaamheid van 
de Amsterdammer, waaronder kennis en 
vaardigheden om technologie te gebruiken  
en de vaardigheden om informatie te 
vinden, te duiden en bewust te gebruiken.

 █ Het creëren van randvoorwaarden die  
ervoor zorgen dat alle Amsterdammers  
evenveel kunnen profiteren van het 
internet. 

 █ Publiek maken van ethische dilemma’s bij  
inzet van technologie en data door samen  
te werken met de kunst- en cultuursector. 

Het toegankelijk maken 
van de dienstverlening 

 █ Publieksdiensten van de gemeente  
toegankelijk, begrijpelijk en bruikbaar  
maken voor iedereen.

 █ Andere organisaties helpen met het  
toegankelijker maken van hun diensten.

Vrij 

Amsterdamse waarden zijn: vrijheid, open-
heid, toegankelijkheid en barmhartigheid. 
Jezelf kunnen zijn, zonder de vrijheid van 
anderen te beperken. Technologie moet deze 
vrijheden koesteren en verdedigen, en waar 
nodig versterken. De ambitie is om bewust 
om te gaan met de mogelijkheden en bedrei-
gingen van technologieën. 

Inclusief 

De stad is er voor iedereen. Kennis,  
informatie en educatie is voor iedereen  
toegankelijk en beschikbaar. Amsterdam-
mers beschikken over digitale wijsheid om 
goed mee te kunnen komen.  We willen een 
stad creëren met technologie die waarde 
heeft voor alle Amsterdammers.

1
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Focus Waarden

 █ Beschermen van digitale rechten 
middels beleid, regelgeving, 
lobby, inzet van technologie en 
het inrichten van toegankelijke en 
transparante diensten.

 █ Samenwerking en duurzaam 
opbouwen van netwerk.

 █ Ondersteunen en versterken van 
initiatieven en organisaties in de stad  
die bijdragen aan onze ambities.

 █ Ruimte  creëren voor experiment en 
onderzoek vanuit onze waarden.

 █ Amsterdammers betrekken waar  
mogelijk en passend.

 █ Inspelen op de kansen die 
digitalisering met zich meebrengt. 
Verkennen van nieuwe 
technologieën.

Rol gemeente

3
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Er is heel veel aandacht voor digitale rechten 
en voor democratisering en participatie. Maar 
wat wordt er nu eigenlijk gedaan aan de com-
binatie daarvan? Omdat besluitvorming rond 
digitalisering zowel Europees, landelijk als 
lokaal gebeurt, zou je dat ook vanuit die ver-
schillende lagen moeten bekijken en burgers in 
staat stellen op die verschillende niveaus mee 
te praten. Alleen, hoe bereik je deze mensen? 
Evelyn Austin van Bits of Freedom, Laura 
Vermeulen van de Datavakbond en Europarle-
mentarier Paul Tang, denken mee.

In 2019 heeft Amsterdam een ‘bewonerspanel’ 
georganiseerd in de aanloop van de EU ver- 
kiezingen, met als vraag wat Amsterdammers van 
de EU verwachten. Al die suggesties zijn meege-
nomen in de Burgemeestersconferentie van de 
Europese Unie. Om dit initiatief ook open te stellen 
voor andere Europese steden en meer impact te 
maken, heeft Amsterdam het initiatief genomen 
voor het programma Citizen Voices for Digital 
Rights.

De reden hiervoor is dat Amsterdam de digitale 
wereld en markt niet zelf kan reguleren. Lokaal en 
landelijk zet Amsterdam in op het ontwikkelen 
van concrete afspraken en regels, waar nodig. Wat 
mensen willen en wat zij belangrijk vinden, staat 
voorop. Maar Amsterdam heeft Europa nodig om 
ervoor te zorgen dat alternatieve oplossingen de 
ruimte krijgen en kunnen opschalen. Om bijvoor-
beeld gelijkwaardige regels te formuleren voor het 
bedrijfsleven en om te zorgen dat online vrijheid 
en privacy goed geregeld zijn. Kortom: er moet 
gelobbyd worden. 

In het Citizen Voices for Digital Rights pro-
gramma wil Amsterdam ervoor zorgen dat burgers 
en activisten ook een (grotere) stem krijgen in de di-
gitale transitie. Door het geven van workshops over 
datawijsheid, digitale rechten en data democratie 
wordt de kennis groter over deze onderwerpen. 
Tegelijkertijd is het programma bedoeld als een 

mogelijkheid voor bewoners om meer van zich te 
laten horen en zich te organiseren. Dit draagt er ook 
aan bij dat beleidsmakers in steden en in Brussel een 
betere afweging kunnen maken. 

Evelyn Austin is directeur van Bits of Freedom. 
Hoe belangrijk vindt zij het dat burgers en acti-
visten hierover kunnen meepraten? “Wij hinken 
daarbij altijd een beetje op twee benen”, zegt Austin 
desgevraagd. “Ja, het is superbelangrijk dat mensen 
kunnen meepraten en dat de stem van de burger 
meegenomen wordt in beleidsvorming. Maar neem 
bijvoorbeeld de totstandkoming van de nieuwe 
Europese privacyregels. Daar was de lobby van het 
bedrijfsleven verschrikkelijk machtig, vele malen 
groter en met veel meer geld tot hun beschikking 
dan het maatschappelijk middenveld.”

Voormalig eurocommissaris Viviane Reding 
liet inderdaad weten dat het de meest agressieve 
lobbycampagne betrof die ze ooit had meege-
maakt. Het Europees Parlement werd overspoeld 
door het grootste lobbyoffensief in haar politieke 
geschiedenis. Austin: “Zelfs voor burgerrechten-
organisaties als de onze is het enorm lastig om 
daar tegenop te boksen. Dat kan eigenlijk alleen 
in georganiseerd verband, met andere organisaties 
door heel Europa. Ik ben daarom kritisch op het 
idee dat individuele burgers voor zichzelf moeten 
gaan fixen dat hun burgerrechten op het gebied van 
data en privacy worden gewaarborgd. Dat is niet 
realistisch.”

Laura Vermeulen van de Datavakbond denkt 
ook dat burgers op dit moment een ongelijkwaar-
dige positie hebben. “Je kunt van burgers niet 
verwachten dat zij zich ineens als jurist gaan ge-
dragen en gaan onderhandelen met grote bedrijven. 
Tegelijkertijd is het raar dat de partij die geen geld 
aan dit alles verdient, maar wél zijn data deelt waar-
door anderen geld kunnen verdienen, niet aan tafel 
zit. Vanuit de Datavakbond willen we daarom de 
rechten van deze ‘datawerkers’ beter beschermen.”

Volgens Austin is het belangrijk dat Amsterdam 
zich realiseert dat als het over data en privacy 

gaat, het vaak maar een klein groepje burgers is dat 
meepraat: de hoog opgeleide, meestal witte, op het 
onderwerp van technologie ingevoerde mensen. Zij 
worden bereikt door dit soort initiatieven. “Maar 
zij zijn niet representatief voor alle inwoners van 
de stad. Het is de verantwoordelijkheid van be-
leidsmakers, en trouwens ook van organisaties als 
Bits of Freedom, om te zorgen dat uiteenlopende 
perspectieven en belangen meegenomen worden in 
het vormgeven van onze ideeën over de toekomst. 
Dat is niet makkelijk. Wat ik erg waardevol vind van 
een dergelijk programma is dat het de mogelijkheid 
biedt iedereen weer even op scherp te zetten. Waar 
gaat het nou eigenlijk over? De stad is bij uitstek 
een mooie plek hiervoor. Dichtbij huis, en met 
een kleine afstand tussen burger en beleidsmaker. 
In theorie kan wat hier besloten wordt, een grote 
impact hebben op het dagelijkse leven van mensen”, 
legt ze uit.

Ook Paul Tang, die namens de PvdA in het Euro-
pees Parlement zit en zich daar actief inzet voor de 
digitale rechten van burgers, vindt het belangrijk dat 
burgers een sterke rol krijgen in de manier waarop 
digitalisering ingezet wordt. “Ik vind het belangrijk 
dat wij als platformgebruikers, als data-werkers, 
bepalen wat er met onze data gebeurt en hoe het 
platform zich verder ontwikkelt. Dat kunnen we 
alleen in collectief verband afdwingen. Dit vraagt 
om lokale, Europese en mondiale initiatieven en in-
grepen, zodat er sterke collectieven ontstaan die een 
tegenwicht vormen tegen de Facebooks en Googles 
van deze wereld.”

Vermeulen vindt het belangrijk dat er ook actie 
komt. “Een soort burgertop op dit onderwerp juich 
ik alleen maar toe, alleen is de balans tussen praten 
en actie wel belangrijk. Het lijkt mij vooral een 

Is de stem van de burger 
wel luid genoeg in de lobby 
voor digitale rechten?

Citizen Voices for 
Digital Rights
Het programma Citizen Voices 
for Digital Rights wil burgers 
en activisten uit verschillende 
Europese steden verbinden, 
om hun invloed op het digitale 
beleid te versterken. Juist aan 
die doelgroepen die normaliter 
minder gehoord worden, wordt 
een plek aan tafel aangeboden om 
met beleidsmakers in gesprek te 
gaan. Van jongeren tot ouderen, 
en digibeten tot ervaren activisten. 
In het eerste jaar worden er 
bijeenkomsten georganiseerd 
in Milaan, Tirana, Bordeaux, 
Amsterdam, Barcelona en Brussel. 
De bijeenkomsten worden, met 
op initiatief van de gemeente 
Amsterdam georganiseerd door 
The Democratic Society.

Interview Evelyn Austin, Laura Vermeulen en Paul Tang

Evelyn Austin Laura Vermeulen 
Foto: Wouter Zaalberg

Paul Tang

goede check om te kijken hoe burgers staan tegen-
over de privacy en data autonomie doelstellingen 
van de gemeente. Burgers en activisten hebben deze 
stem ook nodig, omdat ze simpelweg een ander 
belang hebben dan overheden of bedrijven.”
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https://www.bitsoffreedom.nl
https://datavakbond.nl
https://www.demsoc.org


1110 1110

Coalitie van steden 
voor Digitale Rechten

De gemeente Amsterdam staat voor de digi-
tale vrijheden en rechten van de Amsterdammer. 
Want zonder het beschermen van deze vrijheden 
en rechten geen vrije stad. Wij zetten ons er als 
gemeente voor in om de basale mensenrechten  
van Amsterdammers zoals privacy, vrijheid van 
meningsuiting en democratie te beschermen. 

Digitale rechten
De gemeente Amsterdam werkt samen met  

Barcelona, New York en meer dan 60 andere steden 
in een ‘Coalitie van steden voor Digitale Rechten’. 
De coalitie wordt gesteund door de Verenigde 
Naties (UN Human Rights en UN Habitat), de 
wereldwijde vereniging van gemeenten (UCLG) 
en Eurocities. In deze coalitie ligt de focus op 
erkenning en bescherming van digitale rechten 
van burgers. Gezamenlijk komen we op voor 
mensenrechten op het internet, waaronder pri-
vacy, bescherming van data, gelijke toegang tot het 
internet en digitale geletterdheid.

Europa
Vanuit de coalitie leveren we input voor de richt-

lijnen die ontwikkeld worden in Europees verband. 
We zoeken beslissers op in Europa om ervoor te 
zorgen dat technologie ten dienste staat van mensen 
en niet andersom. Zo dient een individu de controle 
te hebben over de data die op hem betrekking heeft 
en dient de data in de stad van de mensen in de stad 
te zijn. Het verminderen van data-monopolies in  
de stad en het bevorderen van data delen in het  
publieke belang kan bijdragen aan deze controle.  
We vragen ‘Europa’ om ervoor te waken dat alles 
wat we online doen gevolgd kan worden met 
cookietrackers en er is een actieve houding vereist 
om uitwerking en naleving van bestaande regels 
te realiseren; privacy moet realiteit worden. Met 

andere Europese steden ondersteunen wij de bewe-
ging van burgers en non-profits die digitale rechten 
onder de aandacht willen brengen. 

Activiteiten van de coalitie in 2020
 █  Lokaal, nationaal en internationaal pleiten om  

digitale rechten te beschermen. 
 █ Aantonen dat internationaal beleid steeds meer  

rekening houdt met digitale rechten en de stand-
punten van de steden.

 █ Samen werken aan onderwerpen als open  
technologie, richtlijnen voor platformen en  
inkoopvoorwaarden voor algoritmes, data- 
economie en digitale inclusie. Deze activiteiten 
zijn ter ondersteuning van lokale implementatie.

 █ Er worden medewerkers uit aangesloten steden 
opgeleid op het gebied van digitale rechten om 
goed de vertaling van principes naar opgaven in 
de stad te maken.

 █ We streven ernaar dat tegen het einde van het jaar 
120 steden uit de vijf continenten actief bijdragen 
aan de coalitie. De steden in de coalitie zijn in 
nauw contact met elkaar om van elkaar te leren op 
meer dan 100 lokale projecten. 

Sinds de eerste ledenbijeenkomst in Barcelona 
in juni 2019 hebben er binnen de coalitie meerdere 
uitwisselingen plaatsgevonden, wordt samenge-
werkt om tot inkoopvoorwaarden voor algoritmes 
te komen en wordt een gezamenlijke lobby agenda 
voor Brussel opgesteld. In Amsterdam organiseren 
we deze zomer het evenement Next generation 
internet.

Voor meer informatie over de Coalitie van  
steden voor Digitale Rechten: zie  
citiesfordigitalrights.org.

01.
Universele en 
gelijkwaardige 
toegang tot  
het internet  
en digitale  
geletterdheid

02.
Privacy,  
gegevens-
bescherming  
en veiligheid

03.
 
Transparantie, 
verantwoorde-
lijkheid en geen 
discriminerend 
onderscheid  
in gegevens, 
inhoud en  
algoritmes

04.
Participatie-
democratie, 
diversiteit  
en inclusie 

05.
Open en ethisch 
verantwoorde 
normen voor 
digitale dienst-
verlening

De Coalitie van steden voor 
Digitale Rechten gaat uit van vijf 
grondbeginselen. Meer toelichting 
vindt u hier.

Absorbed by light, Gali May Lucas. Foto: Janus van den Eijnden

Samen met andere steden werken 
we aan concrete voorbeelden en 
uitwisseling, zoals verantwoorde-
lijk gebruik van algoritmes met 
Londen en Helsinki. Met Milaan 
verkennen we een Europees 
project op digitale inclusie en New 
York heeft een campagne over 
datawijsheid. De achtergrond van 
deze en andere voorbeelden staan 
in deze publicatie: 

citiesfordigitalrights.org/
publication-cities-coalition- 
digital-rights-booklet
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Het hotel dat we online boeken, de route die 
we rijden of de muziek die we luisteren; onze 
keuzes worden steeds vaker beïnvloed door 
technologie.  Technologie speelt ook steeds 
vaker een rol bij het goed organiseren van de 
stad en de gemeentelijke organisatie. Meer 
begrip van de werking en impact van nieuwe 
technologieën is dan ook essentieel.  

Met de Agenda Digitale Stad onderzoeken en 
agenderen we de impact van digitale technologie op 
de bewoners van Amsterdam. Hiervoor investeren 
wij in kennis en kunde over technologieën, zodat 
wij in staat zijn om te beoordelen wat de impact is 
en hoe wij er mee om willen gaan. De keuze voor de 
technologie die we hanteren hangt af van de toege-
voegde waarde voor de Amsterdammer en de impact 
op de stad. Technologie is voor ons nooit een doel op 
zich. 

De Agenda benadrukt de kansen rondom data, 
maar stelt wel dat er verantwoord met data moet 
worden omgegaan. Want data zijn niet neutraal. Zo 
wordt er dataminimalisatie en datasoevereiniteit 
nagestreefd. Met de datastrategie wordt gepresen-
teerd hoe wij in Amsterdam om willen gaan met 
data van de stad en data van de Amsterdammer, en 
hoe we dit gaan bereiken. Met Tada (tada.city), een 
samenwerking tussen verschillende partijen, is een 
richtijn ontwikkeld hoe verantwoord om te gaan 
met data in de praktijk. Als gemeente geven wij 
zelf het goede voorbeeld. Door bijvoorbeeld onze 
inkoopvoorwaarden op het gebied van data en algo-
ritmen aan te passen, zodat we zeker weten dat we 
altijd aan Amsterdammers uit kunnen leggen hoe we 
tot een besluit gekomen zijn over bijvoorbeeld het 
toekennen van een uitkering of vergunning.  

De informatie waarover de gemeente beschikt 
dient zoveel mogelijk voor iedereen beschikbaar en 
toegankelijk te zijn. Door transparant en controleer-

baar te zijn dwingen we onszelf om zorgvuldig te 
zijn bij het toepassen van nieuwe technologie, het 
gebruik van data en het bewaren van de gegevens die 
ons zijn toevertrouwd. Daarnaast is openbaarheid 
van informatie cruciaal om zeggenschap te organi-
seren voor de Amsterdammer. Er is alleen sprake van 
gelijkwaardigheid als er sprake is van een gelijkwaar-
dige informatiepositie. 

In 2020 richten we ons vooral op:
█ Het uitvoeren van onderzoek naar relevante  

technologie en de impact ervan op de stad.
█ Het inzetten op transparantie van technologie en 

een brede toepassing van vastgestelde dataprin-
cipes zoals dataminimalisatie. 

█ Het zorgvuldig inzetten van digitale toepassingen  
in maatschappelijk domein (door in te zetten op   
creativiteit, ontwerp en wetenschap).

█ Het openbaar maken van informatie.

Op het gebied van Artificial Intelligence (AI) 
is besloten om de komende jaren samen met ken-
nisinstellingen in deze technologie te investeren en 
toepassingen te stimuleren die ten gunste komen 
van de Amsterdammer. Samen brengen wij onge-
lijkheid door algoritmes in Amsterdam in beeld. En 
vooral: we werken met deze partijen aan hoe het wel 
op een eerlijke manier kan. 

Met de HvA is een nieuw lectoraat opgericht:  
Responsible IT. Het lectoraat gaat praktijkonderzoek 
naar het op verantwoorde wijze ontwikkelen van 
digitale technologie, met oog voor maatschappelijke 
waarden en de menselijke maat. 

En tot slot, passen we samen met kunstenaars en 
kennisinstellingen ontwerp en onderzoeksmetho-
dieken vanuit onze waarden toe op vraagstukken 
rondom technologie en data. 

Lees hier meer over al onze activiteiten in 2020.

Verantwoord  
inzetten van data  
en technologie

“Als gemeente geven wij 
zelf het goede voorbeeld”

15Beeld: Christian Fregnan

  Terug naar de inhoudsopgave  

http://tada.city
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 Hoe gebouwen er uitzien, hoe mensen 
werk vinden, hoe vriendschappen en liefdes 
ontstaan, hoe allerlei activiteiten worden 
ondersteund van werk tot online winkelen. 
Kunstmatige Intelligentie, of het vaker ge-
bruikte Engelse Artificial Intelligence (AI), 
speelt daar nu al én in de toekomst een rol in. 
AI is een begrip met veel ladingen en uitingen. 
Waar hebben we het eigenlijk over? En hoe 
eerlijk is de inzet van al die algoritmes in de 
(digitale) stad? Besluitvorming door systemen 
in plaats van mensen mag nooit resulteren in 
uitsluiting, discriminatie of foutieve resul-
taten. Met de Amsterdamse inzet op eerlijke 
‘algoritmes’ wordt dit voorkomen. Vier Am-
sterdammers, ieder met hun eigen expertise, 
laten zien op welke niveaus de stad met dit 
thema bezig is.

Interview Anita  
Nijboer, Rik Helwegen, 
Sennay Ghebreab en 
Maarten Sukel

Eerlijke kunstmatige 
intelligentie op 
alle niveaus

  Terug naar de inhoudsopgave    Terug naar de inhoudsopgave  
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De stad

Sennay Ghebreab, universitair hoofddocent aan 
de UvA en oprichter Civic AI Lab in Amsterdam. 
Het Civic AI Lab is onderdeel van het Innovation 
Center for Artificial Intelligence (ICAI), een natio-
naal netwerk van kennisinstituten, de overheid en 
private partijen die samenwerken op het gebied van 
kunstmatige intelligentie. De gemeente Amsterdam 
is partner van het Civic AI Lab.

“Het Civic AI Lab zet zich in voor kunstmatige 
intelligentie voor iedereen, maar met name voor 
mensen die buiten de boot vallen, omdat er geen  
representatieve data over ze bestaan, of omdat er 
geen algoritmes voor ze worden ontwikkeld. Wat 
wij voor Amsterdam willen doen, is al aanwezige 
ongelijkheden in de stad blootleggen. Bijvoor-
beeld in het onderwijs, gezondheidszorg en de 
arbeidsmarkt. Daarnaast willen we nieuwe tech-
nologieën ontwikkelen om de kansen te vergroten 
van verschillende groepen binnen Amsterdam. 
Een van de manieren om kunstmatige intelligentie 
voor iedereen te ontwikkelen, is om data te ver-
beteren. Bestaande data representeren vaak maar 
een deel van de bevolking goed. Meestal zijn dat 
witte mannen. Dat heeft bijvoorbeeld tot gevolg 
dat zelfrijdende auto’s zwarte mensen minder goed 
zien. Door meer representatieve data te collecteren 
en verzamelen in samenwerking met burgers kun je 
dit verhelpen.”

Bron: Binnenlands Bestuur

      Beeld: Daan Muller

De straat

Maarten Sukel, Lead AI developer CTO innova-
tieteam gemeente Amsterdam. 

Maarten leidt de ontwikkeling van een AI-team 
zodat de gemeente meer technische expertise in 
huis heeft om de kansen van AI voor opgaven in de 
stad te benutten. 

“Met de inzet van algoritmen kun je de stad 
eerlijker maken. De gemeente gebruikt nieuwe 
technieken om problemen in de stad aan te pakken, 
denk aan projecten als route-optimalisatie voor 
vuilniswagens of het spreiden van drukte. Maar 
aan de inzet van nieuwe technieken zitten ook 
risico’s verbonden. En daar moeten we transparant 
over zijn. Daarom maken we ook zoveel mogelijk 
gebruik van verschillende methoden om de eerlijk-
heid van algoritmen te waarborgen. 

Het toepassen van nieuwe technieken brengt 
nieuwe inzichten met zich mee. Zo is de concen-
tratie mondige burgers in de ene wijk hoger dan in 
de andere. Dat wordt steeds duidelijker naarmate 
je die data, over bijvoorbeeld openbare ruimte 
en overlast zoals rondzwervend afval, beter gaat 
vastleggen. Het zou mooi zijn als we ongelijkheden 
tussen melders en niet-melders kunnen oplossen 
doordat we het probleem oplossen voordat het een 
probleem is. Een project waar we nu mee bezig zijn 
is scannen op afval. Nu al rijden er scanauto’s rond 
om te controleren op foutparkeren en afval. Die 
zouden ook kunnen gaan scannen op  losliggende 
stoeptegels.” 

 
Bron: Tada.city

Europa

Anita Nijboer, onder andere bestuurslid 
VNO-NCW Metropool Amsterdam is ambassadeur 
van de Amsterdamse coalitie om AI te profileren in 
Den Haag en Brussel. 

 
“Amsterdam heeft het grootste wetenschap-  

en innovatie-ecosysteem van Nederland en bouwt 
voort op drie decennia lang ervaring in onderzoek, 
onderwijs en innovatie op het gebied van AI. De 
Amsterdamse kennisinstellingen gaan hier de ko-
mende tien jaar  
1 miljard in investeren en zetten in op samenhan-
gende technologische ontwikkelingen: Machine 
Learning, hybride intelligentie en uitlegbare AI. 
Essentieel hierbij is de ontwikkeling van betere 
systemen, waarbij de mens centraal staat en waar-
borgen voor een verantwoorde toepassing worden 
ingebouwd: AI technology for people. Centraal in 
de aanpak van de Amsterdam-Europese coalitie 
staan drie grote thema’s, allen met grote invloed op 
het dagelijks leven van mensen en de sociaaleco- 
nomische ontwikkeling in de regio: AI for Health, 
AI for Business en AI for Citizens.” 

Bron: website UVA

De gemeente

Rik Helwegen, onlangs afgestudeerd aan  
de UvA, onderzocht in samenwerking met  
de gemeente Amsterdam en het CBS of er een 
methode valt te ontwikkelen waarin ongewenste 
discriminatie wordt voorkomen, bijvoorbeeld voor 
toepassingen als fraudeherkenning. Het onderzoek 
wordt doorgezet in het project Impact met AI, 
waarin Amsterdam samen met het Centraal Bureau 
voor de Statistiek, de Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten en Code for NL werkt aan betere dienst-
verlening met transparante en eerlijke data science.

“Steeds meer gemeenten experimenteren met 
een data gedreven aanpak. Daarbij worden in 
toenemende mate algoritmen ingezet die gebruik 
maken van machine learning. Dat hoeft niet nadelig 
te zijn, maar op het moment dat etniciteit of andere 
gevoelige achtergrondkenmerken van personen de 
beslissingen die gemeenten of andere organisaties 
nemen beïnvloeden, kan dat ethische of wettelijke 
bezwaren opleveren. Daarom werk ik aan een prak-
tische methode, die eerlijkheid meeneemt in het 
antwoord op complexe vragen. Het uitgangspunt is 
dat de uitkomst van het model hetzelfde moet zijn 
als de waarde van een gevoelig persoonskenmerk 
wordt omgewisseld, bijvoorbeeld een niet-westerse 
achtergrond voor een westerse achtergrond, ook 
wanneer deze actie gevolgen heeft voor de waarde 
van andere kenmerken.”

Bron: CBS

      Beeld: Sjoerd van der Hucht
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Is het te vergelijken met een keurmerk  
      of een certificering?

“Nee, dat niet. Daar heb je al genoeg andere 
instanties voor. Bovendien, ik weet ondertussen 
dat als je regels gaat opstellen, mensen dan enorm 
hun best gaan doen om langs die regels heen te gaan 
werken. Sterker nog, dan zijn ze er een beetje trots 
op, zo van hé, dit hebben we toch maar even mooi 
buiten de regels om voor elkaar gekregen. Regels 
halen over het algemeen niet het beste in mensen 
naar boven.”

Hoe zorgen jullie er dan voor dat Tada 
wordt gebruikt?
“Wat we proberen te doen, is tijdens de work-

shops oprecht mensen bevragen waarom ze het 
werk doen wat ze doen. De gemeente is er om het 
belang van de burger voorop te stellen. Om van de 
stad een betere stad te maken. Als dat ook jouw 
kernwaarden zijn, waarbij de Tadaprincipes dus 
heel goed aansluiten, en het is ook de reden waarom 

je elke dag naar je werk toegaat, dan zou het raar zijn 
als je daar niet voor zou inzetten. Dus we spreken 
liever het intrinsieke gevoel van ‘goed willen doen’ 
aan bij mensen, dan ze iets op te leggen.”

Zijn er opvallende veranderingen door 
de inzet van Tada?
“Ja, meerdere! Wat ik een mooie vond is dat de 

stad Amsterdam al jaren een datastrategie heeft. 
Daarin staat onder andere in welke databases wat 
staat, door wie ze beheerd worden en hoe ze aan 
elkaar geknoopt zijn. Behoorlijk technisch allemaal. 
En nu herschrijft de stad deze strategie met Tada als 
uitgangspunt en wordt de strategie niet langer in 
technische termen behandeld, maar in waarden: hoe 
zorgt onze datastrategie ervoor dat burgers gelijk 
worden behandeld, dat ze hun privacy-rechten 
kunnen uitoefenen, dat we kunnen uitleggen wat 
we doen met data en voor welk doel. Daar ben ik 
echt trots op.”

Manifest Tada adviseert 
over morele en ethische  
beslissingen bij gebruik  
van data. 

De beloften van het gebruik van data 
en nieuwe technologieën zijn groot; onze 
steden worden groener en leefbaarder, de 
gezondheidszorg effectiever en het onderwijs 
toegankelijker. Maar naast grote beloften zijn 
er ook grote vragen. Profiteert bijvoorbeeld 
iedereen wel evenredig van de digitale revo-
lutie? Wat gebeurt er met de beschikbare data, 
nu steeds meer verkeer online verloopt? En 
welke verantwoordelijkheid hoort daarbij en 
voor wie? 

Het manifest ‘Tada – duidelijk over data’ biedt 
de gemeente Amsterdam een waardenkader ter 
ondersteuning van dergelijke (morele) datavraag-
stukken. Douwe Schmidt, bestuurslid van Bureau 
Tada: “Door het inzetten van zes principes, zoals 
inclusief, zeggenschap of menselijke maat, krijgen 
mensen meer inzicht én vertrouwen om daadwer-
kelijk ethische beslissingen te nemen.” 

Wat is Tada precies?
“Tada is gestart als een beweging waarmee we de 

digitale stad van en voor iedereen willen maken. In 
2017 is een diverse groep professionals en bur-
gers op uitnodiging van Amsterdam Economic 
Board aan de slag gegaan met het vraagstuk hoe 

je duidelijk kunt zijn over data en hoe je als stad 
verantwoord om kunt gaan met data. Uit deze 
beweging is een manifest ontstaan waarin waarden 
staan opgenomen die zouden moeten gelden in 
digitaal verantwoorde steden. 

Dat klinkt best abstract. Hoe ga je daar 
praktisch mee aan de slag als gemeente 
of organisatie?
“Daarom hebben we er ook een hele methode 

omheen gebouwd. Want het zijn inderdaad vrij 
abstracte filosofische waarden, die je nog moet 
vertalen in alledaagse beslissingen en werkwijzen. 
Neem bijvoorbeeld een project waarbij data open-
baar beschikbaar gemaakt moet worden. Dan ga je 
door middel van Tada vragen stellen als: wat zijn alle 
voor- en nadelen, wie zijn er betrokken, wie wordt 
er geraakt door deze beslissing en welke waarden 
– zowel die van Tada als die van de organisatie zélf 
– zijn hierop van toepassing. Het is interessant om 
te zien wat er gebeurt als je die waarden dan naast 
elkaar zet.”

Maakt de gemeente Amsterdam gebruik 
van Tada?
“Zeker! We hebben meerdere workshops 

gegeven aan ambtenaren en diensten die hiermee 
werken. Je kunt Tada ook op meerdere manieren 
inzetten: door vooral te kijken naar de morele kant 
van een beslissing maar ook door bijvoorbeeld de 
inkoopwaarden te herschrijven, zodat je externe 
partijen ook verplicht te voldoen aan de waarden bij 
het samenstellen van een dienst of product. 

Interview met Douwe Schmidt 

“Regels halen niet het beste
  naar boven in mensen”

Beeld: Hans Kleijn
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De Europees Commissaris voor Onderzoek, 
Wetenschap en Innovatie heeft ooit opge-
merkt: “Ik ben van mening dat we allemaal 
steeds meer gaan inzien dat innovatie in de 
toekomst zal plaatsvinden op het snijpunt van 
kunst en wetenschap.” Wat voor rol spelen 
kunstenaars in dit project?

“Diverse kunstenaars hebben een bijdrage 
geleverd aan DECODE, onder wie onze collega 
Federico Bonelli, Lara Blazic en Roos Groothuizen. 
Kunstenaars zorgen voor vindingrijke inzichten 
bij het scheppingsproces van waarde-gevoelige 
en betrouwbare ontwerpen: de dialoog tussen de 
disciplines vormt de kern van creativiteit. Via het 
STARTS platform (Digitale Agenda voor Europa, 
Initiative for Science, Technology and the Arts) 
willen we een bredere maatschappelijke dialoog 
opzetten, die zich ruim buiten de technische  
specialisaties begeeft.”

Wat zou de stad Amsterdam moeten  
verbeteren om haar inwoners te waarschuwen 
of ze bewust te maken van hun digitale 
rechten?

“Faciliteren van bewustwording en inzicht in 
technische processen, wat met name belangrijk 
is wanneer ze gebruikmaken van persoonsgege-
vens en die verwerken via technologieën op het 
gebied van Kunstmatige Intelligentie en machine 
learning. In DECODE hebben we deze uitdaging 
opgepakt door het ontwikkelen van een eenvou-
dige, niet-technische en door mensen leesbare 
computertaal, genaamd ‘Zencode’. Deze taal kan 
slimme contracten uitvoeren op een verifieerbare 
en bewijsbare wijze binnen een gereguleerde uit-
voeromgeving genaamd ‘Zenroom’. Het begrijpen 
van algoritmes, weten hoe beslissingen geformu-
leerd worden en bekend zijn met de implicaties van 
de uitvoering daarvan is niet alleen een technische 
maar ook een politieke voorwaarde. Toegang tot 
informatie mag niet slechts beschouwd worden als 
een aspect daarvan; het is een burgerrecht.”

Hoe kan een stad dit recht waarborgen?
“Net als vele andere steden in Europa wordt  

Amsterdam ‘slim’ door meer sensors te plaatsen en 
door de mate van detail en complexiteit van machi-
naal te nemen beslissingen uit te breiden. Wanneer 
dit gebeurt, is een algemeen begrip van algoritmes 
noodzakelijk, want keuzes gemaakt door overheden  

 

 
raken iedereen. De processen dienen transparant te 
zijn en duidelijk gecommuniceerd te worden. We 
moeten voorkomen dat we komen te wonen in een 
stad waarvan de processen uitsluitend gestuurd en 
begrepen worden door een technische elite.”

Welk experiment in de pilot van 
DECODE heeft jou persoonlijk verrast?
“Het experiment dat getrokken wordt door de 

stad Amsterdam, met dank aan het innovatieteam 
van Amsterdam: Zij hebben een prototype gemaakt 
van een gratis, open source paspoortscanner die 
werkt op een simpele computer, iets wat iedereen 
in principe thuis zou kunnen doen met wat huis-, 
tuin- en keukenapparatuur! Het apparaat scant niet 
alleen EU-paspoorten, maar omdat het gebruik-
maakt van Zencode, kan het ook op een bewijsbare 
manier complexe legitimatiebewijzen ontsluiten die 
verzegeld zijn door middel van cryptografie.”

Elke Amsterdammer laat elke dag online 
sporen achter. Vaak weet je niet waar. Laat 
staan dat je wat te zeggen hebt over wat er 
met die gegevens gebeurt. DECODE is een 
Europees project dat aandacht vraagt en oplos-
singen bedenkt voor dit ‘data-eigenaarschap’. 
Hierin speelt het werk van Dyne.org een grote 
rol om, samen met de stad Amsterdam, de 
digitale rechten van haar inwoners te bescher- 
men. Dr. Denis Roio, oprichter van Dyne.
org en CTO van DECODE, is ook wel bekend 
onder de naam Jaromil. Hij is een onderzoeker 
van technologie en een softwarevakman. Hij 
legt uit waarom digitale innovaties niet alleen 
ambachtslieden nodig heeft als ontwikkelaars, 
maar dat ook kunstenaars een onmisbare rol 
hebben.

Wat heeft jou persoonlijk gemotiveerd 
om te gaan werken voor Dyne.org?
“Dyne.org is allereerst een community van  

hackers: onze wortels liggen in de internet- 
cultuur en de anti-maffiabewegingen in Zuid-Italië, 
waar oudere leden al in de jaren ’90 vrijwillig hun 
diensten hebben aangeboden als activist, ter onder-
steuning van onderzoeksjournalisten. Onder hen 
bevindt zich een Nederlandse deskundige op dit 
gebied: Cecile Landman. In 2005 is de stichting  
officieel opgericht in Amsterdam. In de statuten 
staan drie hoofddoelstellingen zoals het produceren 
van gratis open source software, het democratiseren 
van de toegang tot technologie en het verduur-
zamen van technologie. De meeste mensen die 
momenteel – al dan niet als vrijwilliger – werk-
zaam zijn bij Dyne.org doen dat vanuit ethische 
motieven, maar ook vanuit een passie en… om 
computeren weer leuk te maken!”

Wat is de oorsprong van DECODE?
“Het DECODE-project is het allereerste onder-

zoeksproject in het kader van Horizon 2020 dat 
in 2016 subsidie heeft ontvangen van de Europese 
Commissie voor het doen van onderzoek naar  
Distributed Ledger Technologies (Blockchain).  
Het staat onder leiding van Dr. Francesca Bria en ik 
ben de technisch coördinator. De Europese Com-
missie beschouwt het als een paradepaardje binnen 
de portefeuille met digitale innovaties.”

Waar geeft dit project antwoord op?
“Op de zorgen die veel mensen zich maken met 

betrekking tot een verlies van controle over hun 
persoonlijke gegevens op internet. De mogelijkheid 
om inzicht te krijgen in, zeggenschap te hebben 
over en gebruik te maken van persoonsgegevens is 
voor internetbedrijven een middel geworden om 
winst te maken. Ons project levert instrumenten 
om particuliere identiteiten en smart city sensor-
gegevens te beheren op een gedecentraliseerde 
en privacybewuste wijze, zodat voorkomen kan 
worden dat alle macht in handen komt van een paar 
platformoperators.”

Waarom is dat zo belangrijk volgens jullie?
“Toen we dit project in 2016 opzetten, hielden 

we ons bezig met het probleem van ‘platform-
kapitalisme’: enkele multinationals hebben een 
informatiemonopolie geschapen dat belangrijke 
elementen van de publieke infrastructuur vervangt. 
DECODE hadden we al jaren vóór het Cambridge 
Analytica schandaal geschreven; hiermee hebben 
we aangetoond hoe zo’n situatie de politieke inte-
griteit van een gehele natie in gevaar kan brengen.”

Innovatie op het snijpunt 
van kunst en wetenschap

Interview Dr. Denis Roio

Beeld: Alexander Klink
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Hoe ontwerpen we de 
oren en ogen van de stad?

Interview Thijs Turèl

vooral op het moment dat jij ergens naar toe moet 
en het opladen niet gelukt is. Dan wil je wél weten 
en begrijpen wat er gebeurd is.”

Wat is er dan anders aan jullie laadpaal?
“We hebben het prototype vooral gemaakt om 

het gesprek hierover aan te zwengelen. Dus zit er 
een monitor bij die naast de laadpaal hangt, die laat 
zien waarom de laadpaal heeft geladen en op welke 
manier er is geladen. Bijvoorbeeld: jij hebt voorrang 
gekregen omdat je een deelauto hebt. Of je hebt 
meer stroom gekregen omdat er meer duurzame 
energie beschikbaar was. Op die manier geef je iets 
technisch of digitaals een meer menselijk gezicht.”

Wat is volgens jou het belang van 
technologie fysiek – dus in design - 
laten zien?
“Je kunt gewoon niet alles wegstoppen in een 

app of op een website. Sommige informatie moet je 
aan mensen geven op het moment dat het relevant 
is en dat moet je doen op een manier dat het begrij-
pelijk is. Op het moment dat jij die laadstekker in 
je auto doet, dat is het moment waarop je – kort-
stondig – geïnteresseerd bent in hoe het laadproces 
verloopt. En op dat moment wil je het fysiek zien.”

Zijn er nog andere voorbeelden waar jullie 
mee bezig zijn?
“Zeker, wat denk je van scanauto’s. Nu vooral 

bekend van parkeerbeheer. Maar er zijn nog meer 
scanauto’s die in de stad rondrijden, om bijvoor-
beeld streetviewbeelden te verzamelen voor de 
gemeente. En er wordt getest met een auto die 
rondrijdt en herkent waar grote stukken afval op 
straat liggen. Of een auto die reclames in de open-
bare ruimte kan herkennen, zodat de gemeente een 
belastingaangifte kan sturen naar de partijen die 
de reclame hebben opgehangen. Natuurlijk gaat 
de gemeente dan denken: goh, kunnen we al die 
sensoren niet beter op één auto zetten. Dat is een 
stuk efficiënter en goedkoper. Maar dan weet je als 
bewoner niet meer zo goed wat de auto dan scant. 
Checkt ‘ie nu of de verkeersborden scheef staan, of 
ik op de stoep fiets, of probeert ‘ie mijn gezicht te 
herkennen? En wat moet ik daar dan van vinden? 
Hoe maak je dat aan mensen duidelijk, op een  
intuïtieve manier waar mensen vertrouwen in 
kunnen hebben? Maar ook: wat voor type sensor 
kies je zodat je precies meet wat nodig is, en niet 
meer data verzamelt dan nodig.”

Ja, dat kan vragen opleveren. Hoe lossen 
jullie dat op?
“We hebben nu een paar eerste ontwerpschetsen 

van een aangepaste scanauto gemaakt, zodat je als 
bewoner begrijpt waarvoor de sensoren worden 
gebruikt en waarbij je het ook kunt zien als er géén 
informatie wordt verzamelt. Want op het moment 
dat de scanauto steeds meer de ogen en de oren van 
de burgemeester wordt, dan is het goed om na te  
denken hoe we willen dat die oren en ogen eruit 
zien, en hoe die zich gedragen. Dan gaat het niet 
alleen meer om de meest goedkope oplossing, maar 
ook om ethische en morele afwegingen. In het Res-
ponsible Sensing Lab kunnen we die afwegingen 
letterlijk zichtbaar en voelbaar maken, te testen met 
Amsterdammers en te bepalen wat ons als stad het 
beste bevalt.”

Hoe willen jullie dan de Amsterdammer 
betrekken bij het lab?
“We gaan alle prototypes testen in de praktijk. 

Door onze samenwerking met het Marineterrein 
hebben we de mogelijkheid om op deze locatie in 
een publiekelijke setting interfaces en ontwerpen te 
testen en zo te onderzoeken hoe de Amsterdammer 
de prototypes gebruikt en ervaart. Daarnaast gaan 
we onder andere samenwerken met het Catalyst 
programma, dat onderzoek doet naar hoe bewoners 
omgaan met de slimme stad. In de ontwerpfase 
van de prototypes worden ook verschillende 
designsessies georganiseerd, waar bewoners bij 
worden betrokken. Zo zorgen wij ervoor dat Am-
sterdammers op verschillende momenten in het 
ontwerpproces invloed kunnen uitoefenen en een 
bijdrage kunnen leveren.”

In Amsterdam wordt steeds meer gemeten 
met camera’s, sensoren en andere nieuwe 
technologieën. Maar hoe kan de gemeente dit 
blijven doen, zonder dat Amsterdammers zich 
‘bespied’ voelen of dat hun vrijheden worden 
geschonden? Het Responsible Sensing Lab 
helpt de gemeente Amsterdam en haar bewo-
ners door sensorsystemen te herontwerpen 
met de zorgen over vrijheid, controle en pri-
vacy van de Amsterdammer als startpunt. 

Thijs Turèl is programmamanager van AMS 
Institute op het Responsible Digitalization Pro-
gramme en initiator van de transparante laadpaal. 
“Om beslissingen te nemen die over de publieke 
infrastructuur gaan, moet je wel weten hoe het sys-
teem werkt. Alleen dan kun je keuzes maken  
en er iets van vinden.”

Kun je uitleggen wat Responsible Sensing 
Lab precies doet?
“We constateren dat de stad in hoog tempo aan 

het digitaliseren is om processen in de stad beter te 
kunnen meten, analyseren en uiteindelijk beter te 
besturen. Denk aan slimme energiesystemen, slim 
parkeren, het meten van druktes of het slim laden 
van elektrische auto’s. En dat brengt Amsterdam 
een beetje in een spagaat. Want aan de ene kant wil 
de stad digitale middelen ontwikkelen om de stad 
efficiënter te maken, veiliger, een hogere kwaliteit 
van leven te bieden. Maar aan de andere kant zijn 
er zorgen wat de gevolgen zijn van al die digitale 
middelen voor onze privacy, autonomie en ons 
vermogen om steeds ingewikkeldere systemen te 
kunnen begrijpen. In het Responsible Sensing Lab 
bouwen we prototypes zodat we deze dilemma’s 
beter kunnen onderzoeken en ook nieuwe oplos-
singen kunnen testen, samen met de gemeente en 
Amsterdammers.”

Noem eens een voorbeeld?
“Neem bijvoorbeeld elektrische voertuigen.  

Er komen steeds meer elektrische auto’s bij maar 
daar is het huidige stroomnetwerk niet voor 

gemaakt. Toch wil je ervoor zorgen dat je al die 
auto’s kunt laden. Daarom wordt er nu gewerkt aan 
‘smart charging’. Dat betekent dat er een computer 
wordt verbonden aan de laadpaal, die gaat be-
palen welke auto voorrang krijgt door rekening te 
houden met hoeveel stroom het netwerk aankan. 
Maar goed, op het moment dat je toch zo’n com-
puter hebt geïnstalleerd, dan zijn er ineens nog 
veel meer overwegingen die je kunt meenemen 
in de beslissing wie voorrang krijgt. Is er veel of 
weinig zonnestroom beschikbaar, wat is de prijs 
van energie, waar moet je heen? En op termijn: Ben 
je een huisarts? Of heb je een deelauto? Maak jij 
gebruik van de auto, of je partner? Deze keuzes rond 
stroomverdeling zijn politieke afwegingen waar 
nog geen maatschappelijk debat over is geweest. 
De discussie is vergelijkbaar met het Amerikaanse 
debat rond netneutraliteit op het internet. In deze 
discussie ging het om of je stukken bandbreedte kan 
reserveren tegen betaling en hierdoor dus gegaran-
deerd sneller internet kan krijgen. De transparante 
laadpaal maakt de afwegingen inzichtelijk die 
worden gemaakt bij het groeiende probleem van het 
verdelen van de beperkte hoeveelheid stroom en 
draagt zo bij aan een geïnformeerd debat hierover.”

Dat klinkt als een ingewikkelde   
      beslisboom…

“Inderdaad, en daarbij poppen er ook allemaal 
morele vragen op. Want waarom zou een huis-
arts eerder mogen laden dan jij, als je weet dat hij 
gewoon op de fiets naar zijn praktijk gaat. Ons punt 
is dan ook dat je dit soort beslissingen publiekelijk 
moet maken.  Maar dan moet je wel weten hoe zo’n 
systeem werkt, want dan pas kun je er wat van 
vinden.”

Hoe maken jullie dat inzichtelijk?
“Wij herontwerpen zo’n laadpaal, zodat hij 

maximaal inzicht geeft in hoe er keuzes worden 
gemaakt. Dus dat je als gebruiker kunt zien waarom 
het doet wat het doet. Niet vanuit het idee dat dit 
interessant is voor mensen, want het leven is te kort 
om je te interesseren hoe een laadpaal werkt, maar 
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bij over het verzamelen van data zoals van wie is de data en 
het delen daarvan. Vanuit mijn rol als Informatiecommis-
saris vind ik openbaarheid belangrijk. Het gaat enerzijds om 
het actief beschikbaar stellen van documenten en gegevens. 
Anderzijds om transparantie over het gebruiken van data en 
technologie. Het meest in het oog springen dan het gebruik 
van algoritmen. En dan niet alleen over het feit dat we het 
inzetten maar ook hoe we dat doen. Bijvoorbeeld: wat is de 
werking, welke data worden gebruikt, wat zijn de uitkom-
sten, welke besluiten worden daarop gebaseerd en welke 
waarborgen zijn er om ongewenste effecten te voorkomen. 
Ook over de vooraf gemaakte ethische afwegingen rondom 
de toepassing moet de gemeente open zijn.”

Welke stappen worden in 2020 gezet? 
In 2020 ligt de nadruk op het: 
█ Actief openbaar maken van informatie. Startende 

met informatie over vergunningen (horeca en evene-
menten), besluitvormingsinformatie en informatie 
over Shell.

█ Het verbeteren van het Wet Openbaar Bestuur proces.
█ Bouwen aan een open organisatie waar het principe 

open, tenzij wordt toegepast. We starten campagnes, 
opleidingen, voorlichting, bijeenkomsten (extern en 
intern). 

Sinds mei 2019 heeft de gemeente Amsterdam een  
Informatiecommissaris: Sofie Bustraan. Het is haar taak 
om het uitgangspunt ‘open, tenzij’ aan te jagen, te borgen 
en waar nodig te handhaven. Drie vragen aan  
onze informatiecommissaris. 

Waarom is openbaarheid van informatie volgens jou 
zo belangrijk?
“Het hebben van informatie is van belang om zeggenschap 

voor de Amsterdammer mogelijk te maken. Gelijkwaardigheid 
in samenwerking kan alleen als er sprake is van een gelijkwaar-
dige informatiepositie. De informatie waarover de gemeente 
beschikt dient daarom zoveel mogelijk voor alle groepen in de 
samenleving beschikbaar en toegankelijk te zijn. Uiteraard  
rekening houdend met de privacy van de Amsterdammer.” 

“Neem bijvoorbeeld bestuurlijke besluitvorming. Het besluit 
is net zo belangrijk als de weg daar naar toe: welke scenario’s 
zijn afgewogen, welke gegevens en analyses liggen er aan ten 
grondslag, welke adviezen zijn ingewonnen. Kortom, de infor-
matie en de gegevens die gebruikt zijn om de afweging te maken. 
Door transparant en controleerbaar te zijn dwingen we onszelf 
zorgvuldig te zijn bij het uitgeven van publieke middelen, het 
toepassen van nieuwe technologie, het gebruik van data en het 
bewaren van de gegevens die ons zijn toevertrouwd.”

Waarom is het juist in deze tijd van digitalisering 
extra belangrijk om transparant te zijn als overheid? 
“Door digitalisering neemt de vraag naar openbare informatie 

toe, waarbij verwacht wordt door Amsterdammers, bedrijven, 
start-ups, communities, dat deze informatie plaats- en tijdon-
afhankelijk beschikbaar is. En er komen nieuwe vraagstukken 

Interview Sofie Bustraan

Openbaarheid 
van informatie

Open tenzij 
De gemeente maakt en ontvangt 
bij het uitvoeren van haar taken  
informatie. Alle informatie die 
wordt gemaakt of ontvangen is 
openbaar voor iedereen, tenzij 
er wettelijke redenen zijn om de 
informatie (tijdelijk) niet in de 
openbaarheid te brengen. 

Open data
Het in 2019 vernieuwde stedelijke 
platform data.amsterdam.nl, met 
2.500 unieke bezoekers per dag, 
speelt een belangrijke rol bij het 
beschikbaar stellen van data aan 
en over de stad. Te denken valt 
aan data over cultuur, verkeers-
stromen, veiligheid, armoede, 
segregatie. De datasets zijn te 
vinden op: data.amsterdam.nl

Open source
Door slim samen te werken met de 
markt in de inkoop en ontwikkeling 
van software, en te hergebruiken 
waar mogelijk, zijn wij in staat 
duurzame digitale dienstverlening 
te realiseren die herbruikbaar is 
door andere gemeentes, publieke 
instellingen en burgers. 

De uitgangspunten hierbij zijn 
zoveel mogelijk hergebruik van 
bestaande middelen (zoals open 
source), het gebruik van stan-
daarden en het beschikbaar stellen 
van de door de gemeente Am-
sterdam ontwikkelde producten. 
Deze uitgangspunten zijn vastge-
legd in de sourcingstrategie. 
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Hoe zie jij deze innoverende samenwerking? 
Hoe bepaal je dat, of je die nieuwe bronnen 
kunt gebruiken en nationaal ter beschikking 
kan stellen?

“Amsterdam heeft de uitdagingen van een grote 
stad zoals schuldenproblematiek die wij in kaart 
kunnen brengen. Door die kennis uit te wisselen, 
kunnen schulden bijvoorbeeld eerder worden 
voorkomen. We zijn nu actief nieuwe samenwer-
kingen aan het opzetten met diverse partijen, zoals 
zorginstellingen, die ons kunnen helpen een beeld 
te geven van gezondheidsvraagstukken.”

“De ontwikkelingen op het gebied van data en  
algoritmes gaan zo snel, dat het veel inspanning 
vergt om ze bij te houden. Gelukkig is er een  
groeiende community van experts binnen de over-
heid op dit gebied. Samen optrekken – zoals in het 
project AI met impact waarin we bijvoorbeeld ook 
zwerfafval herkennen met algoritmes - stelt ons 
in staat nieuwe kennis te verkrijgen. Daarom is de 
samenwerking met Amsterdam zo belangrijk. Door 
kennis en ervaringen van beide organisaties te bun-
delen ontstaat er een maatschappelijke meerwaarde. 
Amsterdam is een uiterst interessant ‘fieldlab’ om 
met de ontwikkeling van nieuwe databronnen 
verder te gaan. Hiermee gaan we samen de data uit-
daging aan en onze dienstverlening wordt er alleen 
maar waardevoller van.”

Interview Gerhard Dekker

Amsterdam en andere gemeenten ver- 
beteren de dienstverlening aan hun burgers 
steeds meer op basis van data. Het CBS speelt 
daarbij een belangrijke rol, omdat het over 
grote hoeveelheden data en expertise op dit 
gebied beschikt. Gerhard Dekker, Hoofd Ont-
wikkeling Regionale Datacentra & Regionale 
Datadiensten van het CBS, licht een en ander 
toe.

De onderzoeksafdeling van de gemeente 
Amsterdam, OIS, en het CBS werken al jaren 
samen. Hoe helpen jullie de gemeente bij het 
ontwikkelen en testen van methoden om  
ongewenste bijeffecten rondom algoritmes  
te vermijden of te minimaliseren?

“Inderdaad zien we dat algoritmen regelmatig 
een prominente plaats in het maatschappelijk 
debat innemen. Het centrale punt in het debat is 
dat voorspellende algoritmes groepskenmerken 
zouden toeschrijven aan een individu, of te wel 
discriminatie.”

“Het CBS verricht al 120 jaar statistisch onder- 
zoek en heeft een rijke traditie om hier op een 
technische wijze mee om te kunnen gaan. Dit 
doen we door bijvoorbeeld algoritmes en data zo te 
bewerken dat vormen van ongewenste bijeffecten 
worden voorkomen. Ook geldt dat de wijze waarop 
het CBS de data verzamelt, verwerkt en publiceert 
transparant, toetsbaar en navolgbaar moet zijn. Ook 
moeten de cijfers betrouwbaar en onafhankelijk 
zijn, van hoge kwaliteit en gelijktijdig beschikbaar 
voor iedereen.” 

Een voorbeeld van een innovatief onder-
zoek en samenwerking met de gemeente 
Amsterdam met behulp van CBS data is de jaar-
lijkse Woonmonitor. Wat houdt dit precies in?

“In de Amsterdamse Woonmonitor wordt 
een overzicht van de woningmarkt gegeven. In 
het afgelopen jaar is er met behulp van CBS-data 
onderzocht in hoeverre scheefwonen plaatsvond in 
Amsterdam. Naar aanleiding van het onderzoek kan 
beter worden bepaald of maatregelen rond scheef-
wonen wenselijk en mogelijk zijn. Amsterdam is 
wat dat betreft echt een voorloper, een uniek labora-
torium. Alle kennis, vaardigheden en expertise zijn 
aanwezig. Hierbij delen we niet alleen kennis met 
Amsterdam, maar helpen zij ook om onze kennis te 
verrijken op basis van de kennis van de stad en de 
rijke traditie van onderzoek binnen de stad.”

Hoe verzamelt het CBS nu data ten 
opzichte van vroeger?
“We staan aan het begin van de revolutie van 

Internet of Things (IoT). Dus elk ‘ding’ wordt 
daarmee een dataproductie-eenheid: je telefoon, 
sensoren in de weg, maar ook social media. De 
vraag is of we deze bronnen kunnen gebruiken 
voor het maken van statistieken. Op dit moment 
wordt bijvoorbeeld bij het CBS een innovatietraject 
ingezet, waarbij bij een app is ontwikkeld die de 
verplaatsingen van respondenten in het kader van 
het mobiliteitsonderzoek bijhoudt. Dat is gebruiks-
vriendelijk en we zijn minder afhankelijk van het 
geheugen van respondenten.” 

 

Innoverend 
samenwerken
 

Datastrategie
Data zijn niet neutraal. De Agenda 
Digitale Stad benadrukt de kansen 
rondom data, maar stelt wel dat 
er verantwoord met data moet 
worden om gegaan. Zo wordt  
er dataminimalisatie en datasoeve-
reiniteit nagestreefd. In 2020 wordt 
de datastrategie gepresenteerd 
waarin staat hoe we in Amsterdam 
willen omgaan met data in de stad 
en hoe we dit gaan bereiken. Het 
partnerschap met het CBS is een 
mooi voorbeeld waarin de uit-
gangspunten voor de datastrategie 
vorm krijgt: 

█ Dataminimalisatie: middels 
het partnerschap brengen we 
dit principe in de praktijk. De 
gegevens die bij CBS worden 
opgeslagen hoeft de gemeente 
niet zelf op te slaan. Daarnaast 
zijn er strikte voorwaarden 
om deze gegevens te kunnen 
gebruiken. 

█ Door gebruik te maken van  
data die door andere over-
heidsinstellingen is opgeslagen, 
is de gemeente niet afhankelijk 
van private partijen om data te 
verkrijgen. 
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Hoe kiest 
Amsterdam tech?
Techroadmap 2020 
vier technologieën

Waarom zet Amsterdam in op Artificial Intelli-
gence, maar niet op blockchain? Waarom horen we 
nooit iets over gezichtsherkenning en wat gaat de 
stad doen met Artificial Intelligence?

In de dynamiek van nieuwe technologieën is het 
een uitdaging om de juiste keuzes te maken om die 
innovatieve technologieën vast te pakken en te ver-
talen naar oplossingen die waarde opleveren voor 
de Amsterdammer. Hiervoor hanteert Amsterdam 
een aantal schalen om de juiste afweging te maken: 
Volgen, Investeren, Stimuleren of laten we de tech-
nologie over aan anderen?

Volgens de Gartner Hype Cycle doorlopen 
nieuwe technologieën, voordat ze volledig alom 
omarmd worden, een route met vijf fases. Van een 
mogelijke doorbraak (startfase dankzij innova-
tie-trigger) naar een aantal succesverhalen (fase van 
grote verwachtingen) naar een afname in interesse 

(fase van desillusie). Vanuit de daaropvolgende 
klim naar boven omdat de technologie zich positief 
ontwikkeld (fase van verlichting) naar uiteinde-
lijk de meer mainstream benadering (fase van 
productiviteit).

De volwassenheid van de technologie wordt 
bepaald op een schaal.  Ook van belang is in hoe-
verre de maatschappij kijkt naar een technologie. 
Wat is de gemiddelde tendens. Welke groep zien we 
voorop staan.  Vervolgens is de publieke perceptie 
van belang. Sommige technologieën veroorzaken 
onrust in de samenleving.  
     Ten slotte kijken we naar waar de gemeente  
Amsterdam staat als het gaat om de technologie. 
Soms zijn we (al dan niet met partners) betrokken 
bij een proef, of is de toegevoegde waarde van een 
technologie voor de stad of de Amsterdammer  
evident. Mede op basis van dit gereedschap hebben 
we uit een lijst vier technologieën gekozen om 
verder uit te werken in de Tech Roadmap van 2020

Object herkenning

Wij mensen begrijpen de wereld om ons heen, 
bijvoorbeeld de bedoeling van een tekenaar. We 
herkennen een konijn in het echt, op een foto en als 
het een stripfiguur is. 

Een computer kan dat nog niet: die kan alleen 
vergelijken met wat hij eerder gezien heeft. Een 
computer kan met voldoende leermateriaal dit wel 
leren zodat automatische objectherkenning moge-
lijk wordt.

In Amsterdam experimenteren we volop met 
objectherkenning. We willen bijvoorbeeld dat  
camera’s vuilnis op straat kunnen herkennen. 

Hoe zorgen we ervoor dat deze beelden de  
privacywet niet overtreedt en dat de beelden 
niet voor andere doeleinden wordt gebruikt? We 
zoeken uit wat de staat is van objectherkenning en 
wat eventuele toekomstige toepassingen en regels 
kunnen zijn voor de Digitale Stad.

Omgevingssensoren

De stad leeft en dat is te merken in geluid, lucht-
kwaliteit en andere omgevingsfactoren. 

Vanuit de Gemeente Amsterdam is vooral de 
GGD verantwoordelijk voor het meten van de 
leefomgeving in de stad. Er zijn echter ook andere 
instanties die zich bezighouden met het meten in de 
stad, zoals bijvoorbeeld Waternet rond waterkwa-
liteit, maar ook bijvoorbeeld evenementen die 
geluidsoverlast meten rond festivals. 

Met de grote ambities rond verduurzaming en 
het leefbaarder maken van de stad, worden deze 
technische ontwikkelingen rond het meten van de 
leefomgeving steeds interessanter.

Maar hoe betrouwbaar zijn deze metingen, en 
kunnen we de burger betrekken bij het verzamelen 
van deze data, of hoe vertalen we deze gegevens 
naar informatie voor de Amsterdammer? 

Digitale Identiteit

Wie ben je online? Kun je online meerdere 
gezichten hebben? Hoe bewijs je wie je bent? Hoe 
organiseren we dat? Oftewel welke digitale identi-
teit heb je? 

Een nieuwe wet waardoor ook grote tech-
bedrijven personen kunnen voorzien van een 
geverifieerde online identiteit, gaat impact hebben 
op de Amsterdammer en op de dienstverlening van 
Amsterdam. 

De Amsterdammer moet conform de Tada- 
principes volledige controle en eigenaarschap 
hebben van de eigen digitale identiteit en de ken-
merken waarop deze is gebaseerd. 

Hoe gaan we om met zaken als gegevenskluizen 
en wat is de staat van de digitale identiteit van de 
Amsterdammer. Groeit de bewustwording van de 
gevormde identiteit die de Amsterdammer online 
achterlaat? Waar zijn de risico’s het grootst?

Data Exchange

Iedereen heeft data. Als gemeente lopen we over 
van de data, maar elk moment van de dag is er wel 
ergens een registratie waardoor meer data ontstaat. 
De Data Exchange of Data Marktplaats gaat over een 
platform waar vraag en aanbod van data bij elkaar 
komen. 

De datamarktplaats van bedrijven stelt bedrijven 
in staat om gegevens van elkaar te delen, te kopen 
en te verkopen, en de daadwerkelijke gegevensuit-
wisseling mogelijk te maken. Voorbeelden hiervan 
zijn lokale productprijzen, huizenprijzen, gegevens 
over ziekten, etc. Het is ook mogelijk om als Am-
sterdammer je eigen data aan te bieden, al dan niet 
tegen betaling. 

Welke uitdagingen zien we en wat moeten we 
als Digitale stad doen om ervoor te zorgen dat data 
eerlijk en transparant wordt uitgewisseld? 
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Titel Digitale stad 2.0
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Er zit een keerzijde aan alle kansen en 
mogelijkheden door het internet en nieuwe 
technologieën; bestaande vormen van onge-
lijkheid kunnen erdoor worden vergroot. Om 
actief en bewust deel te kunnen nemen aan  
een (digitale) stad heb je als Amsterdammer 
verschillende competenties en middelen nodig. 
Daar willen wij, waar we kunnen, Amsterdam-
mers mee helpen.

Digitale ongelijkheid hangt nauw samen met 
ongelijkheid in het offline leven. Want hoe meer 
inkomen of kennis, hoe meer je van het internet 
kunt profiteren. Daarom vinden we dat kennis, 
informatie en educatie (digitaal) voor iedereen 
toegankelijk moet zijn. Daarom is er naast basisvaar-
digheden ook datawijsheid nodig. Een basaal begrip 
van wat data en technologie doet met de wereld om 
je heen en in je eigen dagelijkse leven.

Amsterdam heeft een relatief hoog aantal kwets-
bare huishoudens. Zo is 18% laaggeletterd en leeft 
21% in armoede. Het zijn juist deze kwetsbare  
Amsterdammers waar we ons extra voor inzetten. 

Met de activiteiten uit de Agenda Digitale Stad 
richten we ons in 2020 vooral op: 

1. Het vergroten van de zelfredzaamheid van de 
Amsterdammer, door toegang te bieden tot 
kennis en vaardigheden om technologie te 
gebruiken en informatie te vinden, te duiden en 
bewust te gebruiken.

2. Het creëren van randvoorwaarden die ervoor 
zorgen dat alle Amsterdammers evenveel kunnen 
profiteren van het internet. Zoals toegang tot 
veilig internet en hardware.

3. Publiek maken van ethische dilemma’s bij inzet 
van technologie en data door samen te werken 
met de kunst- en cultuursector.

Meedoen start met toegang. In 2019 is de ge-
meente Amsterdam gestart met het beschikbaar 
maken van publicroam (veilige wifi) op verschil-
lende locaties  in de stad. Daarnaast ondersteunen 
we initiatieven die zich richten op de digitale 
zelfredzaamheid van Amsterdammers en een leven 
lang leren, zoals Techconnect en Designathon 
Works. En tot slot, werken we o.a. samen met de 
OBA en Amerpodia voor meer bewustwording en 
datawijsheid onder Amsterdammers.

Lees hier meer over al onze activiteiten in 2020.
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thuis en vragen om die ene broek of trui die je heel 
goedkoop online kunt bestellen. Of ze horen van 
iedereen dat het zo gemakkelijk is om kleding te 
bestellen, via internet. Dat maakt nieuwsgierig en 
biedt een ingang om samen te ontdekken en te leren. 

Een paradox is ook dat mensen met de grootste 
afstand tot de online wereld afhankelijk zijn van 
goedbedoelende vrijwilligers. Vrijwilligers die 
zelf niet altijd digitaal vaardig zijn, niet de juiste/
voldoende middelen hebben (computers, profes-
sioneel lesmateriaal) en niet aangehaakt zijn bij 
professionele netwerken. Vaak hebben deze burgers 
in hun omgeving ook geen familieleden of vrienden 
die digitaal vaardig zijn. Als de wifi het niet doet, 
voelen zij zich niet comfortabel met ‘ik probeer wel 
even wat.’ Dat is een comfort en een privilege wat je 
vanaf kinds af aan geleerd moet hebben. En als je te 
vaak bent vastgelopen in de bureaucratie of je hebt 
een boete gekregen omdat je iets te laat hebt betaald, 
omdat je het niet hebt begrepen: dan zijn de conse-
quenties van ‘ik probeer wel even wat’ veel groter. 
Experimenteren zorgt er dan vooral voor dat je neus 

kan stoten dus dan kijk je de volgende keer wel beter 
uit. Het lastige is dat er zo ook weer een nieuwe 
generatie opgroeit zonder dat comfort te hebben 
geleerd en die daardoor niet veel digitaal wijzer zijn 
dan hun ouders. Een onaangename vicieuze cirkel 
die we alleen in nauwe samenwerking met elkaar 
kunnen doorbreken.

Zo zijn wij samen opgetrokken met burgers, 
vrijwilligers, docenten, de armoederegisseur en 
haar team van de gemeente Amsterdam. Door die 
nauwe samenwerking konden we het probleem suc-
cesvol ontrafelen én concrete actie ondernemen. Er 
werd bijvoorbeeld geconstateerd dat in veel van de 
‘Huizen van de wijk’ nog enorm veel verouderde ap-
paratuur stond. Ook stonden er elke maand mensen 
op de stoep voor het gratis wifiwachtwoord. De 
gemeente onderneemt hier nu actie op: er zijn 
nieuwe computers in de huizen en ze krijgen veilige 
toegang tot wifi (publicroam). Juist door die rauwe 
realiteit op te zoeken, te zien wat de struikelblokken 
precies zijn en die op te lossen met elkaar: dat is de 
weg voorwaarts.”

Interview Christine Dedding

Christine Dedding is associate professor  
Participatie & Co-creatie bij de afdeling  
Metamedica van het Amsterdam UMC. Een 
voortrekker op het gebied van participatie en 
co-creatie met ‘kwetsbare’ groepen in Neder-
land. Ze is bruggenbouwer tussen wetenschap 
en praktijk. Dedding begeleidt promovendi en 
projecten gericht op inclusie, op het gebied van 
armoede, welzijn en gezondheid en is onder 
andere auteur van het rapport Bouwstenen voor 
digitale inclusie. 

“Voor mij is digitale inclusie een groot punt van 
zorg, omdat ik denk dat het een uiterst onderschat en 
urgent probleem is voor een groep mensen die het al 
niet zo makkelijk heeft. De vraag is hoe deze groep 
straks gaat bankieren, contact heeft met de gemeente 
en toegang heeft tot de gezondheidszorg. Want al 
deze domeinen in de maatschappij digitaliseren 
ongelooflijk rap. Logisch, want de onlinewereld 
biedt ongelooflijk veel kansen, maar juist de groep 
die hiervan het meest van zou kunnen profiteren kan 
niet meekomen. 

Digitale ongelijkheid stapelt op andere vormen 
van ongelijkheid, zoals armoede, slechte gezondheid 
en laaggeletterdheid. Mensen in kwetsbaar ma-
kende omstandigheden moeten meer dan anderen 
gebruikmaken van professionele diensten. En juist 
die diensten zijn allemaal aan het digitaliseren, 
waardoor het allemaal nog moeilijker toegankelijker 
wordt. Een nare paradox én een enorm onderschat 
probleem. We denken maar dat iedereen in Neder-

land toegang heeft tot internet, maar dat is niet zo. 
Het feit dat heel Nederland thuis internet heeft, wil 
nog niet zeggen dat het ook werkt. Sommige mensen 
kunnen de rekening gewoonweg niet betalen of er 
is een technisch mankement waarvan ze niet weten 
hoe ze het moeten oplossen, of ze weten überhaupt 
nog niet wat er allemaal op het internet speelt.

Professionals denken dan vaak: okay, deze groep 
kan niet meekomen dus die gaan we trainingen 
geven. Nu ben ik natuurlijk niet tegen het aanbieden 
van trainingen, maar het probleem is zoveel com-
plexer dan het aanleren van digitale vaardigheden. 
Het gaat ook om bezit: lang niet iedereen heeft werk-
zame apparatuur in huis. Of het is sterk verouderd. 
Veel mensen beschikken over een smartphone, maar 
dan moet je op zo’n klein schermpje werken, met 
weinig overzicht. Als je al niet zo vaardig bent, is dat 
niet handig. En hoe verzend je een sollicitatiebrief 
via een smartphone? Of ze hebben een goedkope 
tablet: daar kan ik niet eens wat op gedaan krijgen, 
zo’n ding schiet alle kanten op. En ja, dan geef je het 
op een gegeven moment op.

Er wordt te vaak gezegd ‘ze zijn niet gemotiveerd’. 
Dat vind ik pijnlijk en veel te gemakkelijk. Het 
doet geen recht aan deze mensen, aan hun kennis 
en kunde. En vooral niet aan de realiteit waarin zij 
leven. We moeten veel beter luisteren wat deze 
groep beweegt. Bij een van de projecten van pro-
movendus Nicole Goedhart, bleek bijvoorbeeld dat 
moeders kleding wilden leren kopen via internet. 
Wij dachten eerst: is dit nu echt het eerste wat je wilt 
leren online? Maar wat blijkt, hun kinderen komen 

Digitale ongelijkheid:  
een nare paradox Christine Dedding en Nicole 

Goedhart roepen beleidsmakers, 
vrijwilligers en professionals op 
om meer connecties te maken, 
en nauwer samen te werken met 
mensen in kwetsbaar makende om-
standigheden. Zij zoeken daarom 
connectie met mensen die ideeën 
hebben of een bijdrage kunnen  
leveren aan een betere samen-
werking tussen de vrijwilligers 
en professionals, en tussen de 
verschillende diensten. Mail  
naar Nicole Goedhart:  
n.s.goedhart@vu.nl

Beeld: Anne Reinke
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een digitale aanvulling op de fysieke marktplaats 
voor goederen en diensten. Ongeveer 80% van 
de hotelboekingen gaat via platformen, 42% van 
het eten dat door Amsterdammers wordt besteld 
gaat via platformen en webwinkels groeien jaar in 
jaar uit.  De stenen stad met haar pleinen, huizen, 
winkels en kantoren verdwijnt natuurlijk niet, maar 
wordt wel op een andere manier gebruikt. 

De rol van de mens als actor verandert: vooraf 
bepaalde regels worden machinaal uitgevoerd, 
systemen worden zelflerend en zijn gericht op opti-
maliseren. Filosofen als Hume, Bentham en Stuart 
Mill zien hun utilisme op grote schaal in de digitale 
praktijk. En natuurlijk heeft dat allerhande voor-
delen. Comfort, gemak en gunstige prijzen zijn voor 
iedereen interessant. 

Maar als het menselijke verdwijnt en de echte 
wereld wordt aangestuurd door het virtuele, dan 
vergeten we hoe complex die echte wereld is. 
Online iets bestellen is heel gemakkelijk, maar de 
logistieke stroom zorgt voor overlast. toeristen die 
zorgen dat de sociale cohesie in de buurt steeds 
minder wordt of taxichauffeurs die 14 uur per dag 
moeten werken om rond te komen… dat is de scha-
duwkant van de virtuele wereld. Dit ontstaat onder 
andere doordat veel platformen, hoe sympathiek ze 
in het begin ook lijken, een verdienmodel rondom 
data ontwikkelen. Neem de deelfiets als dataslurper. 
De door gebruikers gegeven of gegenereerde data is 
ineens de kern van het bedrijf. Zonder dat zij zich 
dat beseffen. Of kijk naar bedrijven als Thuisbe-
zorgd die ook financiële data kunnen verzamelen 
sinds de invoering van de PSD2, de Europese wet 
(richtlijn) voor betalingsverkeer.

Het is daarom tijd voor duidelijke spelregels. En 
wetten. En handhaving. Om op die manier de stad 
Amsterdam een platform te laten zijn voor en van 
Amsterdammers.

Ger Baron (1978) is de 
eerste Chief Technology Of-
ficer (CTO) van Amsterdam. In 
die rol is hij verantwoordelijk 
voor innovatie en digitalise-
ring.  Het CTO Innovatieteam 
werkt samen met collega’s aan 
inhoudelijke opgaven in de 
stad. Hiernaast is hij lid van 
de Future Cities Council van 
het World Economic Forum en 
voorzitter van de Stuurgroep 
van Amsterdam Smart City. 

De stad is eigenlijk een soort platform. Een plat-
form van vraag en aanbod met voedsel, onderwijs, 
vervoer, sportfaciliteiten, culturele instellingen, 
supermarkten of gewoon gezellige contacten. 

Dit platform wordt door iedereen anders ge-
bruikt en mensen wonen, spelen of werken er op 
hun eigen manier mee. Dat is al eeuwen zo. Relatief 
nieuw zijn digitale platformen die ervoor zorgen 
dat producten en diensten gemakkelijk gevonden, 
gekocht of afgenomen kunnen worden. Ook is het 
ontmoeten van mensen niet alleen meer fysiek mo-
gelijk, maar ook digitaal.  Het aantal relaties die zijn 
begonnen met een digitale ontmoeting neemt elk 
jaar toe. Zo maakt de helft van vrijgezelle Amster-
dammers wel eens gebruik van een datingplatform 
(en vult dat ook in bij enquêtes). 

Talloze digitale marktplaatsen vervangen of zijn 

Amsterdam als 
platform voor en 
van Amsterdammers 

Column Ger Baron

Publicroam 
 Gratis, veilig en eenvoudig

In 2019 is de gemeente Amsterdam gestart met 
publicroam: veilige wifi voor alle Amsterdammers. 
Want alle Amsterdammers hebben recht op veilige 
toegang tot het internet. Gratis wifi op openbare 
locaties en in de openbare ruimte is niet altijd even 
veilig. Gebruikers moeten vaak onduidelijke voor-
waarden accepteren over het gebruik van data om 
toegang te krijgen tot internet. Niet iedereen leest  
die voorwaarden.

Met het beschikbaar stellen van publicroam 
krijgen Amsterdammers gratis toegang tot wifi, die 
zo makkelijk en veilig mogelijk wordt gemaakt. Pu-
blicroam is momenteel beschikbaar op meer dan 50 
locaties in de stad: op gemeentelijke locaties, bij  

welzijnsorganisaties, in buurtwerkkamers en in 
Huizen van de Wijk. In 2020 komen er meer locaties 
bij. 

Op publicroam.nl/amsterdam is een kaart te 
vinden waarop alle locaties te zien zijn.

Hoe werkt het?
De eerste keer maak je een persoonlijk account 

aan, gekoppeld aan je mobiele nummer. Daarna ga 
je voortaan automatisch online, overal waar publi-
croam wordt aangeboden. Publicroam voorkomt 
dat gebruikersnamen of dataverkeer onderschept en 
gebruikt kunnen worden door derden. 

Sinds november 2019 is er publi-
croam in Buurtwerkkamer MultiBron 
in Amsterdam Zuidoost. Wat vinden 
gebruikers ervan?

André (medewerker): “Ik krijg be-
richten van Google met alle plekken  
waar ik geweest ben. Dat de gemeente 
Amsterdam internet aanbiedt in de vorm 
van publicroam is geweldig, want die 
stelen je gegevens niet. Voor mij is publi-
croam is simpel in het gebruik: binnen 
een paar minuten was ik eruit. We hebben 
A4-tjes hangen in de Buurtwerkkamer 
om onze bezoekers te informeren over 
publicroam en hen te helpen hier gebruik 
van te maken.”

Robinah (deelnemer computer-
cursus): “Op de school van mijn kind hier 
in Zuidoost kreeg ik laatst les over media-
wijsheid. Dit is belangrijk, want vooral 
ouders maken zich zorgen over het inter-
netgebruik van hun kinderen. Ik maak zelf 
geen gebruik van openbare wifi, maar ik 
vind het heel goed dat de gemeente dit op 
een veilige manier aanbiedt.”

Yasmine (stagiair): “Ik heb veel 
bezoekers van onze Buurtwerkkamer 
geholpen met het installeren van  
publicroam. Wij hebben een stappenplan 
gemaakt om hen hierbij te helpen, maar 
vaak hebben ze alsnog hulp nodig. Of onze 
bezoekers het belangrijk vinden dat ze 
veilig internetten? Ik denk het wel, maar 
de meesten zijn vooral blij dat er internet 
is.”

Bianca (medewerker Buurtwerk- 
kamer):”Onze bezoekers vragen vaak: is 
hier wifi? Nu kunnen we zeggen: ja, er is 
publicroam. Dat het even op een andere 
manier moet, is soms wel lastig. Een grote 
drempel is dat mensen een sms moeten 
sturen voordat ze publicroam kunnen 
gebruiken. Vaak hebben ze geen beltegoed.

Openbare wifi is vaak niet betrouwbaar: 
je weet niet wie of wat erachter zit. Als wij 
onze bezoekers vertellen: dit is internet 
vanuit de gemeente Amsterdam, dan geeft 
hen dit het gevoel dat er niets fout kan 
gaan. Het geeft vertrouwen.”

Beeld: Anne Reinke Beelden: Hannah Verstoep
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TechGrounds; van kwetsbare
wijk naar Tech-wijk

TechGrounds biedt een uitgebreid, gratis 
tech-opleidingsprogramma met daarin een co-
deerschool, IT-opleidingen, een incubator en een 
plek om samen te werken. Kandidaten worden in 
aanloop naar afronding van hun opleiding actief ge-
matcht met deelnemende partners. Daarmee biedt 
TechGrounds perspectief op een succesvolle toe-
komst in tech aan mensen in kwetsbare wijken en 
gaan deelnemende partners het tekort aan tech-ta-
lent te lijf. Samen resulteert het in meer diversiteit 
en inclusiviteit in het vakgebied. TechGrounds 
komt voort uit de succesvolle programmeerschool 
MolenGeek in België. 

Wethouder Touria Meliani opende in december 
2019 de hub in de Openbare Bibliotheek aan het  
Osdorpplein in Amsterdam-Nieuw West. In  
Amsterdam zijn er twee opleidingen die de  

deelnemers kunnen volgen. De eerste is een  
codeerschool, waar leerlingen in zes maanden 
worden opgeleid tot websitebouwer, zoge-
noemde full stack junior web developers. En er is 
een opleiding tot junior cloud operator van Amazon 
Web Services (AWS re/Start). Daarmee kunnen 
mensen aan de slag bij bedrijven die gebruik maken 
van diensten in de cloud. In het voorjaar van 2020 
breidt TechGrounds uit met de opening van een 
tweede vestiging in Zaanstad Poelenburg, waarna 
Rotterdam en de rest van Nederland volgt

De deelnemers Rinaldo Wouterson en Rowenda 
Sabajo zijn enthousiast over het programma dat zij 
volgen bij TechGrounds.

  
Voor meer informatie over Techgrounds, kijk op 
www.techgrounds.nl

Deelnemer Rowenda Sabajo 
“Ik heb zelf twee jonge kinderen 
en niet zoveel tijd. Zo’n kort 
traject is dus heel fijn. Daarnaast 
voel ik mij hier erg op mijn 
gemak. Je hebt hier echt een 
mix van mensen met verschil-
lende achtergronden. 

Deelnemer Rinaldo 
Wouterson “Ik heb heel wat uit-

dagingen in het leven gehad en 
heb verschillende studies gepro-
beerd maar niets afgemaakt. Ik 
ben erg opgelucht dat het mij 
hier gegund wordt om aan mijzelf 
te werken op een manier die 
bij mij past. Ik voel me hier erg 
veilig omdat er echt de tijd voor 
je wordt genomen als je bijvoor-
beeld dingen niet begrijpt.”

Het actieprogramma TechConnect in-
troduceert meerdere initiatieven die de 
kansengelijkheid op de arbeidsmarkt vergroot 
door technische opleidingen- en banen toegan-
kelijk te maken voor iedereen. 

De groei en ontwikkeling van nieuwe technolo-
gieën heeft veel impact op de stad, organisaties en 
Amsterdammers. Zo doet digitalisering ook steeds 
meer zijn intrede in traditionele beroepen,  
of in beroepen die niet direct als IT-functies worden 
bestempeld. 

Iedereen krijgt zo te maken met digitalisering 
en er zijn heel veel mensen nodig om IT-banen te 
vervullen. Op dit moment zijn er bijvoorbeeld in 
de metropoolregio Amsterdam ongeveer 9.000 
onvervulde IT-vacatures. Het uitgangspunt zou 
moeten zijn dat technologie (weer) van en voor 
iedereen is. Nu is dat allerminst het geval. Het 
gebrek aan diversiteit in dit vakgebied is enorm 
met alle (aankomende) gevolgen van dien. Melinda 
Gates verwoordt dat treffend: “Als we het erover 
eens zijn dat kunstmatige intelligentie over twintig 
jaar onze ouderen gaat verzorgen, willen we dan 
dat deze geprogrammeerd is door een puber uit de 
VS?” Daarom gaat TechConnect, een initiatief van 
de Amsterdam Economic Board, de komende drie 
jaar 50.000 extra mensen uit ondervertegenwoor-
digde groepen activeren naar de tech-arbeidsmarkt. 
In de praktijk betekent dit dat duizenden vrouwen, 
mensen uit sociaal kansarmere wijken en MKB’ers 
tot programmeur, data-analist, ‘growth hacker’, UX 
ontwerper of tech-beheerder worden opgeleid.

 Kijk op techconnect.city voor meer informatie.

TekkieWorden

TekkieWorden is dé gids naar studeren en 
werken in tech! Voor elk niveau: (V)MBO, HBO en 
WO wordt er overzicht en inzicht in opleidingen en 
de baan-profielen in de technologie sector gegeven. 
TekkieWorden richt zich vooral op doelgroepen 
uit kwetsbare wijken. Deze groep wordt vaak niet 
bereikt door een tone-of-voice die niet aansluit, of 
de verkeerde distributiekanalen. TekkieWorden gaat 
specifiek in deze wijken de kansen van tech & IT 
onder de aandacht brengen van jongeren, ouders, 
decanen, studiebegeleiders en jongerenwerkers. 

Bekijk hier een filmpje. 
Meer info? tekkieworden.nl

TechMeUp 
TechMeUp wil de toegang tot digitale training 

voor kwetsbare en ondervertegenwoordigde 
groepen in tech vergroten door (financiële) barrières 
weg te halen. Zo gaat TechMeUp o.a. hun doelgroep 
helpen met het leren van digitale vaardigheden en 
private opleiders helpen om deze doelgroepen te 
bereiken en aan zich te binden. 

Workforce pact
Workforce Pact is een samenwerking van 20 

organisaties in de Metropoolregio Amsterdam die 
zich committeren aan het opleiden van 20.000 
(bestaande) medewerkers naar nieuwe tech- of da-
ta-gedreven professionals. De samenwerking heeft 
als doel om versnelling aan te brengen in scholing 
en digitale transformatie, om schaalvoordelen te be-
halen en ook om onderlinge mobiliteit te activeren. 
De gemeente Amsterdam is partner in en ambassa-
deur van het Workforce Pact.

TechConnect: inzetten 
op lokaal talent

40

Bron: TechConnect en beelden/quotes deelnemers via NOS 

(Link NOS). Foto’s deelnemers: NOS
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Sluit NEXT ook aan bij de Agenda 
Digitale Stad?
“Met OBA Next opent een grootstedelijke 

bibliotheek gericht op innovatie, mediawijsheid en 
digitale weerbaarheid. Want juist de digitale stad 
heeft ook fysieke plekken nodig. Fysieke plekken 
waar je begrip krijgt van wat digitaal doet met de 
wereld om ons heen. Om te kunnen duiden wat 
echt is en wat niet, te kunnen beleven en ontdekken 
wat technologie kán betekenen voor de stad en voor 
jou. En dit zijn precies de onderwerpen die ook in 
de Agenda Digitale Stad zijn geagendeerd. Samen 
zijn wij bezig met het opzetten van een Ontwerplab 
Digitale Stad. 

In dit Ontwerplab willen we een publieke 
interface creëren om de plannen vanuit de Agenda 
zichtbaar te maken voor een breed publiek dat ook 
in de OBA over de vloer komt. Door het in een 
lab-setting te doen, rollen we het ‘beleid’ niet uit, 
maar geven we er juist met elkaar vorm aan.” 

Hoe gaat dat er dan precies uitzien?
“Dit jaar gaan we aan de slag met twee the-

ma’s: Digitale Vrijheid, ook in het kader van 75 
Jaar Vrijheid, en Datawijsheid. We zijn bezig om 
een tentoonstelling op te zetten die op een heel 
toegankelijke manier de impact van data zichtbaar 
maakt. Het doel is dat mensen bewuster worden 
van hun persoonlijke datagebruik. Ook leren zij 
doorzien wat de effecten van het verzamelen van 
persoonlijke data zijn in relatie tot het gebruiken 
van (gemanipuleerde) media en hier met prak-
tische tools, zoals de Data Detox Kit, grip op te 
krijgen. We starten hiermee in OBA Oosterdok en 
we willen dat uitbreiden tot 2025 zodat we tegen 
die tijd een permanente setting hebben voor deze 
onderwerpen. Dat nemen we dan mee naar OBA 
NEXT.”

Zijn er al architecten in de running voor 
het nieuwe gebouw in 2025?
“Nee nog niet. De Raad moet nog een besluit 

nemen over de investering en pas dan gaat er een 
‘tender’ de markt op. Er is wel een soort voor-
verkenning gemaakt en daarop is enorm positief 
gereageerd door ontwikkelaars en architecten. Nu 
zijn we vooral bezig met de voorbereidingen daarop 
en te bedenken wat voor eisen we willen stellen  

 

aan het gebouw. Het is een enorme uitdaging om 
zo’n publiek en openbaar gebouw op de Zuidas te 
realiseren.”

Is die openbaarheid ook niet een grote 
publieke waarde die je steeds minder 
terugziet in de stad?
“Absoluut. Misschien is dat juist wel het grote 

inzicht dat we hebben met z’n allen. En een reden 
waarom de stad hierin wil blijven investeren. Want 
als we daar niet heel zuinig op zijn, dan is straks 
alles privaat.

Columniste Pauline Cornelisse merkt in de 
Volkskrant op: “De bibliotheek is uniek. Het is  
het enige gebouw in de publieke ruimte waar  
je geen geld hoeft uit te geven, en waar ook 
geen religie wordt aangeboden. Verder kost 
álles geld of toewijding.” In de zomer nam 
de Amsterdamse gemeenteraad een princi-
pebesluit voor de realisatie van een nieuwe 
vestiging van de OBA aan de Zuidas: OBA 
NEXT. Projectleider Sacha van Tongeren:  
“De bibliotheek is 100 jaar geleden opgericht 
om toegang te bieden tot kennis en informatie 
voor iedereen. Er is veel veranderd, maar de 
bibliotheek kan juist zoveel betekenen in een 
digitaliserende samenleving.”

Wat vind je van de column van Pauline  
Cornelissen over de ‘bieb’?

“Ik ben het natuurlijk met haar eens. De bieb is 
een van de weinige plekken in de stad waar iedereen 
naar binnen kan lopen. Onvoorwaardelijk. Je hebt 
geen kaartje nodig en je hoeft er niet in te checken. 
Als je een boek wilt lenen moet je wel lid zijn, maar 
verder kun je hier de hele dag naar binnen. Gewoon 
om te zitten, te werken, te lezen of bij te praten met 
iemand. Waar kan dat nog? Een bibliotheek is eigen-
lijk een soort park met een dak erop.”

In 2025 krijgt de Zuidas een nieuwe 
vestiging, OBA NEXT. Waarom daar?
“De stad groeit en we hebben met elkaar afge-

sproken dat er voor bewoners in iedere wijk van 
de stad een bibliotheekvoorziening in de buurt is. 
De ambities voor de Zuidas zijn fors: er moeten de 
komende jaren 7.000 nieuwe woningen bij komen. 
Als je wilt dat mensen prettig kunnen wonen en 
verblijven, dan is het essentieel om ook in de sociale 

en culturele infrastructuur te investeren. Boven-
dien wordt Station Zuid hét OV knooppunt van de 
regio. Bij de OBA op het Oosterdok zien we dat het 
Centraal Station een sterke aanzuigende werking 
heeft, er komen Amsterdammers uit alle wijken van 
de stad, maar ook mensen uit de regio.”

Vanwaar de toevoeging ‘NEXT’?
“NEXT gaat over digitalisering en de impact van 

technologie. Waar bij de oprichting van de OBA 
100 jaar geleden te weinig informatie voor gewone 
Amsterdammers beschikbaar was, lijkt de situatie 
inmiddels omgekeerd. Er is te veel, en het is vaak 
onbetrouwbaar en onoverzichtelijk. Een bibliotheek 
zou daarom niet alleen een plek moeten zijn waar 
alle kennis en informatie in de nieuwste vormen 
beschikbaar is, maar vooral ook een plek waar je 
leert iets met die informatie te doen. Waar je leert 
het te lezen, te gebruiken, te interpreteren en te 
waarderen. Ook al blijven we ons focussen op taal-
achterstand en laaggeletterdheid, er is iets nieuws 
bijgekomen: digitale geletterdheid. Veel mensen 
vinden het steeds moeilijker om bij te blijven in 
deze digitaliserende samenleving. Daar ligt een hele 
mooie opdracht voor openbare bibliotheken.”

Doen jullie veel inspiratie op in het  
buitenland?
“Zeker, vooral in Scandinavië gebeurt er veel 

op dit gebied. Daar wordt enorm geïnvesteerd in 
nieuwe bibliotheken, dus daar hebben we veel con-
tacten opgedaan en zijn we op bezoek geweest. Niet 
alleen omdat het prachtige openbare gebouwen zijn, 
maar ook omdat ze echt hebben nagedacht wat je 
moet doen om die missie van kennis en informatie 
voor iedereen te laten slagen. En daarin door te 
blijven ontwikkelen vooral.”

Een bibliotheek is een 
park met een dak erop

Interview Sacha van Tongeren
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Designathon 
Works

Een inclusieve, digitale stad. Daartoe behoort ook het vergroten 
van de digitale zelfredzaamheid van de Amsterdammer, waaronder 
kennis en vaardigheden om technologie te gebruiken. Designathon 
Works draagt hieraan bij door Amsterdamse basisschoolkinderen na 
te laten denken over creatieve en technologische oplossingen voor de 
toekomst. 

Met de Designathon onderwijsmethode ontwikkelen kinderen 
21e-eeuwse vaardigheden zoals creatief en kritisch denken, communi-
ceren, samenwerken en digitale geletterdheid. De methode combineert 
aspecten van Design Thinking en Maker Education (zie kader) en helpt 
kinderen om te gaan met de continu veranderende en steeds complexer 
wordende leefwereld waarin zij opgroeien. Door dit onderwijs leren zij 
hun toekomst zélf vorm te geven. 

De gemeente Amsterdam ondersteunt de jaarlijkse Global Child-
ren’s Designathon. Kinderen over de hele wereld werken tijdens deze 
dag aan creatieve en technologische oplossingen rondom actuele 
thema’s. Het thema was dit jaar ‘Voedsel en het klimaat’, één van de 
Duurzame Ontwikkelingsdoelstellingen die zijn vastgesteld door de 
Verenigde Naties. 

Ook vanuit Amsterdam deden kinderen van verschillende scholen 
mee. Een van de prototypes die in Amsterdam werd ontwikkeld, is de 
vriendelijke supermarkt robot.

Door het delen van feiten, tips en recepten informeert deze app  
kinderen en hun ouders over de voordelen van plantaardig voedsel 
boven dierlijke producten. De robot gebruikt licht en geluid om de ge-
bruiker feedback te geven op zijn voedselkeuzes. Gezond, plantaardig 
voedsel wordt gestimuleerd door positieve feedback (groen licht) en 
niet-duurzame voedselkeuzes worden ontmoedigd door negatieve 
feedback (rood licht en een zoemer). Bekijk hier een filmpje over de 
robot. 

De innovatieve ideeën van kinderen zijn waardevol. Soms zelfs zo 
waardevol, dat ze door bedrijven of overheden geadopteerd worden en 
- in overleg met de jonge ontwerpers - uitgewerkt kunnen worden tot 
een product of dienst.

Cijfers en begrippen

Design Thinking is een 
opkomende stroming om 
innovatie op een creatieve 
manier vorm te geven en/of 
complexe problemen op te 
lossen.

Maker Education (Nederlands: 
‘maakonderwijs’) is kortgezegd: 
‘leren door te maken’. Kinderen 
ontwikkelen hun creatieve 
vermogen en technische 
vaardigheden en ontdekken 
de maker/uitvinder in zichzelf. 
Maakonderwijs leidt leerlingen 
op voor de toekomst.

De Global Children’s 
Designathon vond plaats op 16 
november 2019. Er deden 1.200 
kinderen uit 39 steden mee. 
In totaal ontwikkelden zij 400 
prototypes.

45Beeld: Designathon Works
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discriminerende algoritme, onder leiding van 
professor neuro-informatica Sennay Ghebreab, die 
uitlegt hoeveel impact een algoritme kan hebben als 
het alleen maar door een select en eenzijdig samen-
gestelde groep ontwikkelaars wordt vormgeven. 
Zijn verhalen lopen uiteen van kranen in openbare 
toiletten die je niet herkennen omdat je een be-
paalde huidskleur hebt tot zelfrijdende auto’s die je 
minder snel herkennen omdat je een andere vorm 
hebt of een andere kleur.”

 Wat is een verhaal op het snijvlak van 
cultuur, wetenschap en technologie wat jou 
persoonlijk is bijgebleven? 

“Vorig jaar was ik met de burgemeester en City 
Collective Amsterdam (een open collectief van 
progressieve Amsterdamse makers zoals platen-
label Top Notch, kledingmerk Patta, sociëteit 
Sexyland en museale landingplek OSCAM), op een 
missie mee naar New York in het kader van inter-
nationale samenwerking en kennisuitwisseling. 
Ik ontmoette daar de kunstenaar/wetenschapper 
Tavares Strachan in zijn atelier in Manhattan. Hij 
vertelde dat hij geboren was op de Bahama’s en 
opgroeide bij zijn oma. Ze hadden het niet breed en 
de enige manier om het eiland te ontvluchten was 
via de boekenkast van zijn oma, die gevuld was met 
talloze encyclopedieën. Hij las álles, van voor naar 
achter. Later werd hij kunstenaar en vertrok hij naar 
Amerika. Tavares hoorde daar verhalen die niét in 
de encyclopedieën van zijn oma stonden. Bijvoor-
beeld het verhaal van Robert Henry Lawrence jr., 
de eerste Afro-Amerikaanse astronaut, die in 1967 
overleed tijdens een crash met een testvlucht. Hij 
is helaas nooit de ruimte in geweest. Dit verhaal 
is onbekend bij het grote publiek, terwijl Tavares 
dacht: als ik dit had geweten als klein zwart jongetje 
op de Bahama’s, dan had mijn leven misschien wel 
een andere wending genomen. Hij vond het niet te 
verteren dat zoveel van dit soort onbekende, inspi-
rerende verhalen, in vergetelheid raken.” 

 Tavares ging vervolgens zelf encyclopedieën 
maken met daarin deze onbekende verhalen. 
Heb je ze gezien in zijn atelier? 

“Ja, hij heeft er nu vier af en hij wil er uiteindelijk 
negen maken. Ze zijn prachtig om door te bladeren. 
Ook heeft hij voor Robert Henry Lawrence jr. een 

gouden buste gemaakt en deze vervolgens in een 
zelfgemaakte sarcofaag geplaatst. Aan Elon Musk 
heeft hij vervolgens gevraagd of hij de sarcofaag van 
Robert Henry Lawrence jr. wilde lanceren in een 
baan om de aarde, zodat hij toch nog zijn ruimtereis 
kon maken. En dat is gelukt. As we speak, cirkelt de 
sarcofaag in een baan om de aarde. En omdat hij 
ook de jeugd bij dit verhaal wilde betrekken, heeft 
hij in New York op verschillende scholen bakens  
geplaatst. Elke keer als de sarcofaag de school  
passeert, licht het baken op.” 

 Dus ook kinderen leren zo dit onbekende 
verhaal kennen? 

“Ja, het is zo’n mooi voorbeeld van inclusie, van 
verhalen vertellen die nog geen podium hebben en 
natuurlijk een hele slimme manier om technologie 
te verbeelden. Ik was echt blown away. Je snapt 
dat we druk bezig zijn om hem naar Nederland te 
halen.” 

 Dit verhaal overstijgt bijna het digitale, 
maar het maakt wel duidelijk hoe je de moge-
lijkheden van technologie laat zien en hoe je 
dat verweeft in storytelling. 

“Klopt. Als de schoonheid van kunst en de kracht 
van technologie bij elkaar komen, gebeuren er 
mooie dingen. Ik kan niet wachten om Amsterdam 
hiermee kennis te laten maken.” 

 Amerpodia faciliteert een viertal cultuur-
huizen in hartje Amsterdam. Samen willen  
zij een substantiële bijdrage leveren aan het  
culturele en maatschappelijke leven. De 
vier huizen vormen zo samen een krachtig 
collectief. In de Rode Hoed gaat het over po-
litiek-maatschappelijke onderwerpen, in De 
Nieuwe Liefde over taal in de breedste zin van 
het woord. Het Compagnietheater is er voor  
de multidisciplinaire kunst, terwijl in Felix  
Meritis, dat dit jaar weer opengaat na een grote 
renovatie, geprogrammeerd wordt op  
de pijlers kunst, wetenschap, technologie en  
ondernemerschap Directeur Clayde Menso  
vertelt over het belang van toegankelijke  
verhalen op het snijvlak van al deze thema’s. 

 Wat voor rol kunnen podia in de stad spelen 
om maatschappelijke impact te bereiken 
rondom een onderwerp als digitalisering? 

“Voor ons is technologie en de rol die het speelt 
bij het oplossen van de vragen van de 21e eeuw een 
belangrijke pijler. Om dat te benadrukken organi-
seren we in Felix Meritis een festival over Artificial 
Intelligence (AI). Het festival heet Me, Myself and 
AI en we gaan kijken naar het nu, naar morgen en 
naar de toekomst. Omdat de meeste mensen zich 
denk ik wel bewust zijn van AI, maar niet hoe groot 
de impact op hun leven is. Daarin kunnen we samen 
met de gemeente optrekken.” 

 Hoe kan het festival dit duidelijk maken? 
“We gaan AI op een speelse en optimistische 

manier onderzoeken met behulp van kunstenaars 
en wetenschappers. Het is 2020, AI is een feit, maar 
hoe kun je dat op een positieve manier inzetten 
zonder naïef te zijn? Want natuurlijk zitten er ook 
kanten aan waar we met elkaar op moeten letten. 

Neem bijvoorbeeld deep fake filmpjes. Regisseur 
Jordan Peele liet in 2018 al zien hoe gemakkelijk het 
is om een filmpje te maken waarin hij president 
Obama van alles laat zeggen. Op het festival kunnen 
bezoekers daarom zélf een deep fake filmpje maken. 
Waarin ze Poetin lieve woordjes laten fluisteren, 
of zangeres Cardi B de groeten laten doen aan hun 
kinderen. Het is ontzettend leuk om te doen, maar 
je ziet ook hoe ver deze techniek al ontwikkeld is. 
Daarmee is het dus ook een waarschuwing: welk 
nieuws is nog echt? Zorg dat je alert bent op mensen 
die deze technologie inzetten.” 

Bewustwording is één ding, maar kun je er 
ook voor zorgen dat mensen daadwerkelijk 
wijzer de deur uit gaan? Dat ze weten wanneer 
iets fake is? 

“Door met de technologie te spelen, moet je ook 
doorhebben hoe het werkt. Daarom organiseren 
we tijdens het festival een Hacking Lab. Daarin leer 
je hoe je ethisch kunt hacken: je leert software te 
herschrijven, zodat het vooroordeel- en stereotype 
vrij wordt. Dan moet je dus nadenken over vragen 
als: hoe doe je dat, maar ook: hoe is het er über-
haupt in gekomen? En welke knoppen hebben we, 
als gelegenheidshackers, om aan te draaien? Pas als 
je je bewust bent van wat er kan, kun je verande-
ring in gang zetten. Dan kun je vragen stellen aan 
software-ontwikkelaars, overheden, bedrijven, 
tech-giganten. Vertel eens, hoe zit het met deze 
knoppen in jullie programma’s?” 

In de Rode Hoed programmeren jullie 
voornamelijk politiek-maatschappelijke         
onderwerpen. Hoe pak je een thema als             
digitale wijsheid daar aan?

“We duiken dan vooral wat dieper het onder-
werp in. Bijvoorbeeld met het programma Het 

Als de schoonheid van kunst 
en de kracht van technologie 
bij elkaar komen
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De digitale belofte

Column Viktor Frölke
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Viktor Frölke (Eindhoven, 
1967) Er zijn weinig menselijke 
activiteiten die Viktor Frölke, 
schrijver en filosoof, niet  
interesseren. Het dispuut,  
zijn vierde roman, verscheen 
in 2017 bij Thomas Rap. 
Vanuit New York schreef hij 
in de jaren 0 voor Het Parool 
een veelgelezen column over 
de dotcom bubbel getiteld 
SPAM. Sinds 2006 houdt hij 
een blog bij, op viktorfrolke.
com. 

In 1994 maakte ik mijn eerste email-adres aan  
in de Openbare Bibliotheek aan de Prinsengracht:  
frolke@dds.nl. DDS stond voor De Digitale Stad. 
Daarachter school een mooie belofte: gratis toe-
gang tot informatie voor iedereen. Alle netwerken 
zouden worden opengebroken.

Het emailadres heb ik niet meer, DDS ging op in 
internetprovider Xs4all (dat onlangs op het nip-
pertje van de ondergang is gered). Wat is er verder 
zoal veranderd?

Weinig, in een bepaald opzicht. Ik fiets en wandel 
nog steeds fluitend door de stad. Ik doe nog steeds 
boodschappen bij de supermarkt omdat ik te lui ben 
om lokale winkels af te gaan – ook al wil ik niet dat 
die verdwijnen. Kinderen gaan nog steeds naar een 
schoolgebouw opgetrokken uit stenen en ze leren 
(vooral) uit boeken. Oudere mensen blijven nog 
steeds vaak in hun eentje achter.

Toch is er ook veel veranderd. Wie had kunnen 
bevroeden dat we in 2020 met één tik een taxi 

regelen, een date, een huis of een baan? Dat bankfili-
alen verdwijnen, maar dat kranten nog bestaan? Dat 
ik me nooit meer hoef af te vragen hoe ik van  
A naar B kom?

De Amsterdammer van nu hoeft haar huis niet 
meer uit, en als zij haar huis uitgaat, woont ze in 
haar mobiel. Het nieuwe straatbeeld: niemand 
rookt, iedereen appt.

De digitalisering van de samenleving heeft het 
‘leefgemak’ bevorderd, maar ook de concurrentie 
om aandacht en de mogelijkheden tot subtiele 
vormen van manipulatie. Wij worden aangestuurd 
door wat we prijsgeven. De stad is kleiner geworden 
omdat we makkelijker contact maken – en groter, 
omdat hij steeds meer lijkt op de rest van de wereld.

Toen ik onlangs op zoek was naar een DVD van 
Turks Fruit, deed ik een oproep op een buurtapEen 
buurvrouw twee straten verderop die ik nog nooit 
had ontmoet, leende hem graag aan me uit. Een 
buurtborrel is dankzij Whatsapp zo georganiseerd. 
Ouderen zijn dankzij social media en talrijke enter-
tainment-opties minder eenzaam.

Er is ook maatschappelijke impact. Ademloos 
keek ik naar vlogster Nikkie de Jager, die uit de kast 
kwam als transgender. Deze reclame voor tolerant 
Nederland is te danken aan de democratisering van 
de media. Maar Nikkie had ook uit Noorwegen of 
Namibië kunnen komen.

Helaas kunnen we nog steeds niet met onze 
mobiel stemmen en wordt er op het digitale 
dorpsplein een hoop vuil gestort, maar er zijn ook 
hoopvolle toepassingen: Ping if you care, waarmee 
fietsers gevaarlijke knooppunten in de stad signa-
leren, en Klup, een soort Tinder voor ouderen op 
zoek naar gezelschap en activiteiten.

In 25 jaar tijd is Amsterdam digitaal volwassen 
geworden. We moeten niet blind zijn voor de val-
kuilen van onze schermverslaving, maar de aloude 
vooruitgangsdenker Spinoza zou denk ik, mits we 
ons kritisch vermogen behouden, niet ontevreden 
zijn.

Beeld: Anne Reinke

Beeld: Christian Fregnan
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Toegankelijk 
maken van de 
dienstverlening

Voor vrijwel elke ambitie van de gemeente 
Amsterdam is de inzet van data of techno-
logie noodzakelijk: bijvoorbeeld om de stad 
schoon en bereikbaar te houden of te zorgen 
voor goede en passende zorg. Anno 2020 willen 
Amsterdammers ook buiten kantooruren bij 
ons terecht kunnen en online mee praten over 
de thema’s die voor hen belangrijk zijn. Daarom 
werken wij ook vanuit de Agenda Digitale Stad 
aan diensten passend bij de tijdsgeest. 

Via onze eigen online dienstverlening willen we 
dat Amsterdammers makkelijker hun weg kunnen 
vinden. Bijvoorbeeld door de ontwikkeling van een 
persoonlijke digitale omgeving voor alle Amster-
dammers – Mijn Amsterdam – geeft de gemeente 
inzicht in de gegevens waar wij over beschikken en 
kunnen we inwoners voorzieningen voorleggen die 
passen bij de persoonlijke situatie.

We zijn er voor alle Amsterdammers. Dat bete-
kent dat we dat we geen uitzonderingen (willen) 
creëren. Al onze diensten moeten toegankelijk zijn, 
anders duperen we (kwetsbare) Amsterdammers. 
Om te zorgen voor duidelijke en simpele commu-
nicatie leren we van mensen die moeite hebben 
met lezen en schrijven. Zij helpen ons om begrij-
pelijke taal te gebruiken. Uiteraard houden we in 
onze dienstverlening rekening met mensen die niet 
digitaal vaardig zijn of extra hulp wensen of nodig 
hebben. 

Digitalisering heeft een grote impact op de manier 
van werken en de diensten die worden verleend 
door de gemeente Amsterdam en door andere 
publieke voorzieningen in de stad. De gemeente zal 
stapsgewijs de manier waarop de organisatie werkt 
op een nieuwe manier vormgeven, waarbij data 
en technologie wordt ingezet voor het verbeteren 
van de dienstverlening in brede zin aan de Amster-
dammer. Bijvoorbeeld om meer Amsterdammers te 
kunnen begeleiden naar werk of om de stad schoon 
te houden. 

Met publieke voorzieningen in de stad werken wij 
samen om ook daar de toegankelijkheid te vergroten. 
Een mooi voorbeeld is de samenwerking met Art 
Up om de culturele sector inclusiever te maken met 
behulp van innovatie. 

Met de activiteiten uit de Agenda Digitale Stad 
richten we ons in 2020 vooral op het ontwikkelen 
van toegankelijke dienstverlening voor iedereen. 
Zowel online als offline. Deze activiteiten zijn 
bijvoorbeeld het verder ontwikkelen van Mijn Am-
sterdam, de ontwikkeling van een digitale identiteit, 
de inzet van technologie en data om onze eigen 
dienstverlening in brede zin te verbeteren en die van 
andere publieke partners door kennis uitwisseling. 

Lees hier meer over al onze activiteiten in 2020.

  Terug naar de inhoudsopgave
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beperkingen. Zo krijgen we een goed beeld van wat 
‘de Amsterdammer’ van het portaal vindt.

We krijgen enthousiaste reacties. Men vindt het 
logisch dat je ook bij de gemeente een persoonlijke 
omgeving hebt en dat je in de toekomst alles op één 
plek kunt vinden. Amsterdammers zijn positief 
over het gebruik van DigiD; voor de meesten is 
dat een garantie op herkenning en veiligheid. Mijn 
Buurt vindt men handig: hier kunnen ze afvalinfor-
matie zien en wanneer er evenementen in de buurt 
plaatsvinden.”

Uit de gebruikersonderzoeken komen ook 
wensen naar voren. “Een inclusieve vormgeving die 
alle Amsterdammers prettig vinden is een uitda-

ging. Over het algemeen vindt men foto’s fijner dan 
pictogrammen, maar voor mensen met een visuele 
beperking geldt juist het omgekeerde. Verder zou 
men graag een sociale kaart terugzien in Mijn Buurt, 
waarop ze bijvoorbeeld kunnen zien waar hun 
Stadspas geldig is of waar ontmoetingsplekken zijn 
waar ze terecht kunnen. 

Sommige zaken hebben we door gebruiker-
stesten direct veranderd. Zoals het icoon voor 
Werk en Inkomen. Het handje met een munt werd 
door sommigen ervaren als symbool voor bedelen. 
Daarom hebben we dit opnieuw ontworpen en is 
het een portemonnee geworden.”Zo werken we 
steeds samen met en voor alle Amsterdammers.”

Digitalisering biedt de kans om gemeente 
lijke diensten beter af te stemmen op de  
Amsterdammer. Om effectiever te onder- 
steunen met onze eigen online dienstver-
lening, is voor iedere Amsterdammer een 
persoonlijke digitale omgeving ontwikkeld: 
Mijn Amsterdam. 

Programmamanager Kim: “Amsterdammers 
kunnen nu op één centrale plek 24/7 terecht voor 
inzage in hun persoonlijke gegevens. Amster-
dammers met een bijstandsuitkering kunnen 
bijvoorbeeld de status van hun aanvraag volgen. 
Met Mijn Amsterdam bieden we de Amsterdammer 
overzicht en inzicht over de producten en diensten 
die zij afnemen bij de gemeente. Op dit moment 
hebben we de basisversie klaar. Er worden steeds 
meer nieuwe producten, diensten en informatie 
toegevoegd. 

Door gebruik te maken van de verschillende 
informatie die we van de Amsterdammer hebben, 
ontvang je in Mijn Amsterdam relevante tips op 
basis van je persoonlijke situatie. Bijvoorbeeld de 
suggestie aan een Amsterdammer met Stadspas om 
een gratis laptop aan te vragen voor een schoolgaand 

kind. Daarnaast wordt er in Mijn Buurt informatie 
over de buurt getoond op een persoonlijke kaart, 
zoals vergunningsaanvragen, afvalcontainers en 
evenementen.

Mijn Amsterdam is toegankelijk en transparant: 
Amsterdammers begrijpen hoe het werkt, welke 
data wordt gebruikt en welke kaders en spelregels 
daarbij horen. Want data mag niet discrimineren 
of gelijke kansen in de weg staan. Daarnaast is het 
veilig en wordt zorgvuldig rekening gehouden met 
de privacy van de Amsterdammer: men kan alleen 
de eigen gegevens inzien door in te loggen met 
DigiD. 

Een inclusieve dienstverlening staat voorop. 
Mijn Amsterdam is dan ook een extra kanaal voor 
de Amsterdammer naast de gebruikelijke kanalen 
van de gemeente zoals de website amsterdam.nl, 
telefoonnummer 14020 en brieven.”

Ontwikkeld voor en met de Amsterdammer
Marloes, User Researcher: “Mijn Amsterdam 

wordt voor en met Amsterdammers ontwikkeld. 
We voeren gebruikersonderzoeken uit met Amster-
dammers van allerlei leeftijden, met verschillende 
achtergronden, digitale vaardigheden en (fysieke) 

Mijn Amsterdam 
De basis
Nieuw ontwerp
Mijn Buurt 
Mijn Tips 

Raadplegen
Persoonsgegevens 
Erfpacht 
Zorgvoorzieningen 

Statusmeldingen
Bijstandsuitkering 
Stadspas 

Groei
Basis ondernemers 
Digitale identiteit 
Meer buurt 
Meer tips 

Raadplegen
Saldo Stadspas 
Bijzondere Bijstand 
Armoedevoorzieningen 
Paspoort, rijbewijs 
Digitale aktes 
Klachten 

Statusmeldingen
Belastingen 
Erfpacht 
Vergunningen 
Parkeren 
Verhuizen 

Steeds meer informatie 
Jeugdhulp 
Subsidies
Kredietbank 
Schuldhulp 
Bezwaren

2019

2020

2021 e.v.
Afspraakinformatie 
Contacthistorie 
Inloggen als gemachtigde
en nog veel meer...

ondernemers 

ondernemers 
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Interview met Programmamanager 
Kim Westerweel en User Researcher 
Marloes Meerburg-Versteegen 

Mijn Amsterdam wordt stap voor stap ontwikkeld. 
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Technologie voor een schone, 
hele en veilige stad

van werken alleen maar toenemen. Sander: “We 
krijgen steeds beter zicht op wat er in de stad te 
doen is. Daardoor zullen we steeds beter worden in 
het voorspellen waar we wanneer nodig zijn.” Ook 
zal in de nabije toekomst nog meer gebruik gemaakt 
gaan worden van data van slimme apparaten zoals 
sensoren. 

Met het innovatieteam van de gemeente Am-
sterdam is een samenwerking gestart om verder op 
zoek te gaan naar hoe nog meer gebruik gemaakt 
kan worden van data en technologie. Sander: “In 
2019 is geëxperimenteerd met een ontwikkelteam 
wat een aantal producten heeft gemaakt waarmee 
in de toekomst de uitvoering beter door kan worden 
ondersteund. Dit team heeft gewerkt aan onder 
andere objectherkenning van afval en een alternatief 
voor whatsapp voor onderlinge communicatie.”

Deze manier van samenwerking heeft zoveel 
vertrouwen gegeven dat er vanaf het voorjaar een 
ontwikkelteam voor de openbare ruimte start. “Dit 
team zal innovatieve oplossingen ontwikkelen 
voor het gehele openbare ruimte domein om samen 
de stad nog leefbaarder te maken. En zichtbaar te 
maken wat een werk al wordt verzet door al onze 
collega’s. ” aldus Sander. 

Nieuwsgierig? 
Wil je weten hoe we de stad elke dag schoon 

en veilig houden? Bekijk de visualisatie ‘Wake up 
Amsterdam’ van AMS Institute en de gemeente 
Amsterdam. U vindt het filmpje hier.

Bron: Sociaal jaarverslag Gemeente Amsterdam

Bij Stadswerken is Sander Siegmann  
programmamanager innovatie. Naim Aarras  
is service medewerker bij de afdeling Infra  
& Service. Samen vertellen zij over hun  
ervaringen met een nieuwe manier van  
werken bij Stadswerken. 

“Bij Stadswerken kijken wij continu hoe wij 
slimmer kunnen werken: door bijvoorbeeld groot-
schaliger in te kopen maar ook door in het werk 
meer gebruik te maken van data en technologie.  
We vinden dit natuurlijk niet alleen uit, maar 
werken hierbij samen met onze collega’s uit het 
openbare ruimte domein, zoals van de afvalin-
zameling, handhaving en verkeer. En ook met de 
verschillende organisaties waar kennis beschik-
baar is over data, innovatie en informatie. We 
werken samen aan meer waarde halen uit data en 
technologie.” 

Printje 
Stadswerken is verantwoordelijk voor het dage-

lijks beheer van de openbare ruimte in de stad. “Van 
Civiele constructies, Groen tot Reiniging, Infra & 
Service en Markten”, vervolgt Sander. Als er iets 
moet worden opgeruimd, schoongemaakt hersteld 
of beheerd, doen wij dat.” Voorheen werd overal ge-
werkt met een grote papierwinkel met veel schakels. 
Werkinstructies werden op papier doorgegeven. 
Dat was niet bepaald efficiënt en doordat papieren 
door elkaar- of zoekraakten, verliep ook lang niet 
alles zoals gewenst. Overzicht krijgen was lastig. 
“Als er ergens een tegel loszat of iemand was tegen 
een paaltje op gereden en dat stond daarna scheef, 
kwamen meldingen daarover bij ons terecht via een 
printje”, legt Naim Aarras uit. “Vervolgens bekeken 
we welke route we het beste konden rijden. Maar 
we liepen ook wel achter de feiten aan. Of hadden 
net niet de juiste spullen bij ons.” 

Digitaal werken
Nu komt bij de servicemedewerkers van Stads-

werken elke melding die een burger of collega doet 
binnen een paar minuten op een tablet binnen. 
Naim: “Het systeem categoriseert automatisch of 
het bijvoorbeeld gaat om zwerfvuil, grofvuil of een 
beschadiging. Daardoor zie je precies wat waar moet 
gebeuren en welke materialen je daarvoor mee moet 
nemen. De onderlinge communicatie verbetert 
erdoor, net als de samenwerking met andere direc-
ties.” Het is niet verrassend dat hiermee een flinke 
efficiëntieslag is gemaakt. Het systeem geeft ook 
aan hoe lang de melding al open staat. “Op dag één 
kleurt de melding groen, dag twee wordt hij oranje 
en op de derde dag rood, want een melding moet 
binnen drie dagen zijn opgelost”, vult Sander aan, 
“en op deze manier lukt dat goed.” 

Hoogste cijfers 
“Met behulp van data zoals bijvoorbeeld over 

drukte, evenementen, metingen en inspecties 
kunnen wij steeds scherper plannen. Zo kunnen 
we ervoor zorgen dat we daar werken waar dat het 
meest nodig is.” Een effect hiervan is dat de afhan-
deltermijnen van meldingen zo zijn verkort dat 
bewoners de afdeling van Naim veel hogere cijfers 
zijn geven over hoe een melding is afgehandeld.” 
Naim voegt toe dat deze manier van werken ook een 
stuk plezieriger is. “Het is nu altijd meteen duide-
lijk wat je moet doen, er zitten niet allemaal extra 
schakels tussen. Het heeft ons werk makkelijker 
gemaakt.” 

Even wennen
Zit er dan helemaal geen keerzijde aan deze 

nieuwe manier van werken? “Eigenlijk niet”, lacht 
Naim. “Sommige collega’s moeten even wennen 
aan digitaal werken, zeker als ze geen ervaring 
hebben met een tablet en daardoor bang zijn dat ze 
het niet kunnen. Maar het is zo makkelijk te leren, je 
moet alleen even een drempel over. En leren dat het 
niets geeft als je af en toe een foutje maakt.”

Voorspellen
In de nabije toekomst zal deze efficiënte manier 

Interview Sander Siegmann en Naim Aarras

  Terug naar de inhoudsopgave  

Beeld: Roos Trommelen

Informatiedomein gemeente 
Amsterdam 

Bij een Digitale Stad hoort ook een overheid
die goed begrijpt hoe ze gebruik kan maken
van de mogelijkheden die data en technologie
bieden, maar er ook voor zorgt dat ze dit op
een verantwoorde, open, betrouwbare en
transparantie manier doet. De afgelopen jaren
heeft de gemeente Amsterdam een flink aantal
stappen gezet in haar online dienstverlening en
het gebruik van data. Nu is het tijd voor een 
volgende stap.
Het College van Burgemeesters en Wethouders
heeft daarom een bestuursopdracht opgesteld
waarin ze concreet vragen om een koers,
een organisatie en de randvoorwaarden die
ervoor nodig zijn om de gemeente Amsterdam de
goede basis te geven om digitale oplossingen in
te kunnen zetten voor de opgaven van de stad.
Dat betekent dat we onze data-competenties
gaan versterken, de applicaties die nu nog in de
kelder van Amstel 1 draaien verhuizen naar een
modernere omgeving en minder versnipperd
diensten gaan verlenen. Daarmee nemen we
beperkingen in organisatie en technologie weg en
kunnen we nog beter en effectiever werken aan
Amsterdam. De uitgangspunten hiervoor zijn 
vastgelegd in de sourcingstrategie.

http://vimeo.com/380037255
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Met wie werken we samen?
Het afgelopen jaar hebben we vooral intensief 

samengewerkt met Haarlem, Leiden, Almere en 
Nijmegen. Andere gemeenten die betrokken zijn, 
zijn Drechtsteden, Groningen en Emmen. Komend 
jaar trekken we ook weer gezamenlijk op en gaan we 
in iedere stad op een andere manier werken aan het 
toepassen van deze applicatie middels proeven. Het 
ministerie van binnenlandse zaken en de Vereni-
ging van Nederlandse gemeenten zijn ook nauw 
betrokken. 

Wat zijn de belangrijkste plannen en 
ontwikkelingen in 2020? 
Via de Wet digitale overheid die dit jaar in de 

kamer wordt behandeld ontstaat er een manier 
om de digitale identiteit die wij hebben helpen 
mee-ontwikkelen, te gebruiken. Dit jaar willen 
we een aantal eerste toepassingen maken. Daar 
leren we dan weer van hoe we het verder moeten 
aanpassen en uitbreiden. Uiteindelijk wordt het 
gebruik net zo normaal als nu je ID kaart of je 
rijbewijs. 

Onder de noemer Goed ID willen we mensen 
bewust maken van het nut en de noodzaak om 

zorgvuldig om te gaan met hun persoonsgegevens. 
We hebben gemerkt dat privacy best moeilijk uit te 
leggen is en dat je het vooral moet toepassen in de 
manier waarop je diensten maakt. Dat noemen we 
‘privacy by design’. 

In Amsterdam willen we het in eerste instantie 
toepassen bij diensten waarbij je je als inwoner 
moet authenticeren. Zoals het inloggen op Mijn 
Amsterdam of het machtigen van iemand anders. 
Maar ook voor het doen van meldingen of het mak-
kelijker te maken om aan te tonen dat je recht hebt 
op een aparte parkeerplek of korting op basis van je 
persoonlijke omstandigheden.  

Mark heeft een achtergrond in design en psy-
chologie. In 1996 begon hij als ontwerper bij een 
aantal startups in San Francisco tijdens de eerste 
golf van internet diensten. Mark gelooft in het 
betrekken van  inwoners en eindgebruikers bij het 
maken/ontwerpen van diensten, zodat het eind-
resultaat naast nuttig ook gebruiksvriendelijk is. 
Meer weten? E-mail:  
mark.fonds@amsterdam.nl

Het ophalen van een pakketje bij het post-
kantoor, het kopen van alcohol of je verhuizing 
doorgeven aan de gemeente. Allemaal zaken 
waarvoor je je dient te identificeren. Nu doe 
je dat nog met je identiteitsbewijs of paspoort 
maar als het aan Amsterdam ligt gaan inwoners 
dat digitaal met hun telefoon doen. Samen met 
andere  partners werkt Amsterdam aan het 
invoeren van een Digitale Identiteit. 

De plastic kaartjes die we nu nog bij ons dragen, 
gaan op den duur verdwijnen. Wat voor gevolgen 
heeft dat voor onze relatie met onze inwoners? Hoe 
zorgen we er voor dat de nieuwe manier om je te 
identificeren en in te loggen makkelijk en veilig is? 

Een van de activiteiten binnen de Agenda 
Digitale Stad is het ontwikkelen van een Digitale 
Identiteit. We interviewen Mark Fonds, pro-
jectleider digitale identiteit bij OIS datapunt, de 
afdeling van de gemeente Amsterdam die zich be-
zighoudt met het inzichtelijk en nuttig maken van 
data voor alle inwoners en gebruikers.

Waar hebben jullie afgelopen jaar aan 
gewerkt? 

In 2019 heeft het team Digitale identiteit, samen 
met hulp van inwoners, het gebruiksgemak van 
de applicatie IRMA, waarmee je je identiteit op je 

mobieltje kunt zetten verbeterd. We maken, ont-
werpen en testen met allerlei Amsterdammers. Als 
zij het snappen is het goed. Wat ze niet begrijpen 
verbeteren we. Over het algemeen zijn mensen en-
thousiast en vooral erg gemotiveerd om te helpen. 
Ze vinden het leuk en spannend.

Waarom is het belangrijk dat we hier 
als stad aan werken?
Onze diensten worden steeds meer digitaal. Dat 

is handig want dan kan iedereen op zijn of haar 
eigen moment alles met de gemeente regelen. Het 
past binnen onze ambitie als stad om 24/7 diensten 
aan te bieden en om zo min mogelijk data te vragen 
of gebruiken. Zo is het niet nodig om iemands 
BSN nummer te vragen als we alleen willen weten 
of iemand ouder is dan 18 jaar. Je gaat op een heel 
andere manier naar het verzamelen van gegevens 
kijken.

Betekent dit dat je straks alleen nog maar 
via je telefoon diensten kan afnemen?
We proberen deze applicatie zo gebruiksvrien-

delijk als mogelijk te maken. Maar er blijft altijd een 
groep voor wie het te lastig is of zaken liever offline 
regelt. Voor hen blijft er uiteraard het stadsloket 
waar we iedereen te woord staan en helpen.

 

Een digitale 
identiteit 
voor alle 
Amsterdammers
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Interview Mark Fonds
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Beeld: Anne Reinke
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Amsterdammers betrekken 
bij het vormgeven van onze 
dienstverlening

John Roozemond - projectleider 
Ervaringsdeskundigen van Cordaan

Interview met John Roozemond

Het vormgeven van de (online) dienstverle-
ning van de gemeente gebeurt zoveel mogelijk 
samen met Amsterdammers. Partners, waar-
onder Cordaan, helpen ons een diverse groep 
Amsterdammers te betrekken. We spreken 
met John Roozemond. Zijn team van erva-
ringsdeskundigen met een licht verstandelijke 
beperking (lvb) geeft trainingen die inzicht 
geven in het leven van mensen met een lvb en 
hoe je met deze groep en andere kwetsbare 
Amsterdammers om kunt gaan.

John, kun je meer vertellen over je team? 
Het team van ervaringsdeskundigen bestaat uit 

een diverse groep mensen die zijn opgeleid om 
hun ervaringen in te zetten. Zij hebben allemaal 
een licht verstandelijke beperking, dit geldt ove-
rigens voor 1 op de 6 Amsterdammers. Naast de 
inzichtendie dit onze klanten oplevert, geeft het 
hen erkenning. Het is belangrijk dat er niet vóór 
en over hen wordt gedacht, maar mét hen. Zodat 
zij als volwaardig burger mee kunnen doen in deze 
maatschappij.”

Wat voor trainingen geeft het team binnen 
de gemeente Amsterdam?
“De training wordt gegeven aan de medewer-

kers van de Stadsloketten en het Contact Center 
Amsterdam (CCA) en alle andere medewerkers van 
Dienstverlening. Medewerkers zijn heel enthousiast 
over de training.”

Hoe wordt er gereageerd op de trainingen?
“Het beeld over mensen met een licht ver-

standelijke beperking verschuift enorm. Er zijn 
veel vooronderstellingen over deze groep. Als je 
mensen vraagt naar de eigenschappen van iemand 
met een lvb, worden vaak specifieke, negatieve 
eigenschappen genoemd zoals ‘agressief’. Na een 
training is het beeld algemener en positiever. Er is 
vaak bewondering voor waar deze groep mee moet 
dealen. We horen vaak: “Wauw, iemand met zo’n 
verhaal. Ik weet niet of ik het zover had geschopt als 
ik in hun schoenen had gestaan.” 

Hoe is het voor jouw team om dit te doen?
“Dat er op een andere manier naar ze wordt 

gekeken, doet iets met hun zelfbeeld. Ook vinden 
zij het waardevol hun verhaal te vertellen: dit helpt 
voor de verwerking en de acceptatie van wie ze zijn. 
Je ziet hen groeien. Ze leren hun grenzen aan te 
geven en worden steeds assertiever. Bijvoorbeeld 
door in te grijpen als er aannames worden gedaan 
die niet kloppen.” 

In dit filmpje stellen de 
ervaringswerkers van 
Cordaan zich voor. 

In opdracht van de gemeente 
Amsterdam werden voor de 
kick-off van Taal voor Allemaal 
twee filmpjes gemaakt waaraan 
mensen met een licht verstande-
lijke beperking meewerkten. Waar 
lopen zij tegenaan in het dagelijks 
leven?
 
Filmpje 1
Filmpje 2

Wat heeft de Amsterdammer aan 
de trainingen?
“Medewerkers van de gemeente krijgen een 

beter beeld van hoe om te gaan met deze grote 
groep ‘kwetsbare Amsterdammers’. Medewerkers 
die Amsterdammers te woord staan hebben na 
het volgen van de training meer begrip en geduld. 
En de online dienstverlening van de gemeente 
is door onze adviezen beter afgestemd op alle 
Amsterdammers.”

Tot slot: wat wil je de lezer meegeven?
Ik hoop dat we eraan kunnen bijdragen de 

scepsis rondom mensen met een licht verstande-
lijke beperking weg te nemen. Dat er vaker wordt 
gezien wat zij wél kunnen, in plaats van wat niet.”

Beeld: Hannah Verstoep
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Als er één vakgebied is dat de impact van di-
gitalisering voor het grote publiek inzichtelijk 
kan maken, dan is het de kunst- en cultuur-
sector wel. Kunst en cultuur zijn krachtige 
middelen om mensen met elkaar in verbinding 
te brengen, te laten nadenken over de veran-
derende wereld en wat dit voor hen betekent. 
Maar de sector zelf heeft ook een uitdaging om 
te innoveren. 

Mensen komen op een andere manier dan 
vroeger aan informatie, organiseren zich anders en 
ze besteden hun vrije tijd op een andere manier. 
Dat heeft allemaal invloed op de manier waarop 
ze kijken naar kunst en cultuur, beaamt ook Jon 
Heemsbergen, een van de oprichters van Art-up 
“Cultuurinstellingen omarmen natuurlijk ook 
steeds meer de mogelijkheden van augmented rea-
lity (AR) en virtual reality (VR), maar dat is niet het 
antwoord op alles wat er nu speelt, zo simpel is het 
ook weer niet.”

Digitalisering verandert ook kunst en 
cultuur

Art-up is de eerste incubator in Nederland 
die zich specifiek richt op culturele organisaties. 
Daarmee helpen ze vooral de zakelijke kant van de 
sector vooruit. “Er zijn veel initiatieven die op een 
innovatieve manier een breed publiek proberen te 
bereiken, maar die moeizaam van de grond komen. 
Door digitalisering verandert ook deze sector, maar 
de fondsen waaruit normaal gesproken subsidies 
wordt verleend, zijn hier nog niet klaar voor. We 
willen we de kunst- en cultuur organisaties zakelijk 
gezien versterken, zodat de potentie van deze cultu-
rele ondernemers beter zichtbaar wordt en daarmee 
interessanter voor investeerders.”

Het eerste programma van Art-up is in januari 
gestart. Zestien initiatieven hebben zich aangemeld 

voor vijf beschikbare plaatsen, uiteindelijk zijn er 
zes toegelaten. Tijdens het half jaar durende pro-
gramma wordt het businessmodel van de  
deelnemers kritisch tegen het licht gehouden.  
Ook krijgen ze onder andere training in branding en 
pitchen en een mentor die een ervaren cultuuron-
dernemer is. 

Innovatieve bedrijfjes
Heemsbergen: “We willen met dit programma 

laten zien dat de cultuursector meer is dan alleen 
een bakstenen gebouw waarin iets te zien is. Deze 
start-ups zijn innovatieve bedrijfjes die constant 
bezig zijn om nieuwe modellen in de markt te 
zetten, bijstellen, experimenteren. Net als in de 
tech-wereld maar dan met een maatschappelijke, 
culturele doelstelling en vaak nog op vrij kleine 
schaal.”

Verbinden van nieuwe doelgroepen
Een van de initiatieven ‘Wat Telt!’ is een orga-

nisatie die musea beter toegankelijk wil maken 
voor doven en slechthorenden. Door de inzet 
van digitale toepassingen zoals videotours en een 
online platform, willen ze doven en slechthorenden 
empoweren en toegang geven tot kunst en cultuur. 
Bijvoorbeeld door het opleiden van 25 dove deelne-
mers tot museumgids. Een ander initiatief is Club 
Goud, die kwetsbare ouderen wil betrekken bij de 
maatschappij door kunst en cultuur in te zetten en 
zo voor gespreksstof en ontmoetingen te zorgen. 
Heemsbergen: “Kunst en cultuur is bij uitstek ge-
schikt om verbindingen tussen mensen en groepen 
te maken. Daarvoor zijn nu allerlei nieuwe digitale 
technologieën beschikbaar en de ambities op het 
gebied van inclusiviteit zijn steeds hoger, dus je 
hebt deze innovatieve clubs echt nodig om de par-
ticipatie van groepen die eerder werden uitgesloten 
mee te laten doen.”

Art-ups zorgen voor een 
inclusieve cultuursector

62 63

1. Art Rocks 
Bereikt nieuw publiek voor musea door 
samensmelting van muziek en beeldende kunst.

2. Club Goud 
Zet cultuur in om kwetsbare ouderen betrokken  
te houden bij de maatschappij.

3. De ontmoeting 
Brengt talentvolle filmmakers onder de aandacht 
van publiek en industrie.

4. Heelal BV
Ontwikkelt innovatieve theater- en kunstprojecten 
met nieuwe manieren van produceren en 
financieren.

5. Prospect 11 
Helpt jongeren met een bi-culturele achtergrond 
de cultuursector inclusiever te maken.

6. Wat telt! 
Bouwt bruggen tussen dove en horende 
gemeenschap.

De 6 deelnemers van Art-Up

Beeld: Anne Reinke
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Op art-up.nl/deelnemers kunt u meer lezen over de deelnemers.
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Data gedreven

Gezamenlijke
opgaven

Arm
oe

de

En
erg

ie

Open
bare

 Ruim
te

Ru
im

tel
ijk

e o
ntw

ikk
eli

ng

Sc
hu

lden

Ve
ilig

he
id

Werk

Won
en

Zo
rgBer

eik
 va

n a
rm

oed
ev

oorzi
en

ing
en

 ve
rg

ro
te

n

St
im

ule
re

n A
I-4

-ci
tie

s p
ro

jec
t

Sa
men

wer
ke

n v
oor in

no
va

tie
ve

 

Amste
rd

am
 in

 3D

Vo
orko

men
 va

n s
ch

uld
en

Te
gen

gaa
n v

an
 o

nd
er

mijn
ing

M
ee

r m
en

se
n n

aa
r w

er
k (

uit
 d

e b
ijs

tan
d)

Te
gen

gaa
n v

an
 o

nd
er

mijn
ing

 - 
sc

he
efw

one
n

Rea
ltim

e i
nfo

rm
ati

e v
oor d

e p
ro

fes
sio

na
l in

 d
e w

ijk

to
ep

as
sin

gen
 vo

or s
ch

one
, h

ele
 en

 ve
ilig

e s
tad

Digita
le 

Dem
oc

rat
ie

Digita
le 

ve
ilig

he
id 

Inc
lus

ie

Je
ug

d

Zu
idas

Vo
lgen

 va
n b

ele
idso

nt
wikk

eli
ng

 vo
or A

mste
rd

am
mer

s

Digita
le 

ve
ilig

he
id A

mste
rd

am
mer

 ve
rg

ro
te

n

Hoe z
org

en
 w

ij d
at 

ied
er

ee
n o

ok d
igita

al 
mee

 ka
n d

oen
?

W
ee

rb
aa

rh
eid

 jo
ng

er
en

 ve
rg

ro
te

n

Ont
wikk

eli
ng

 va
n p

ub
lie

ke
 p

lek
 o

p d
e Z

uid
as

 - 
OBA N

ex
t

Cult
ure

le 

Mon
ito

r

Data
 co

mmon
s

Ec
on

om

ie

Kun
st 

en
 cu

ltu
ur

Mob
ilit

eit

Ond
erw

ijs

Open
baa

rhe

id

Open
bare

 Ruim

te

Zo
rg

To
eg

an
ke

lijk
he

id ve
rg

ro
te

n v
an

 cu
ltu

ur
 in

 A
mste

rd
am

Data
 co

mmons
 vo

or f
iet

s

Ken
nis

ont
wikk

eli
ng

 o
p g

eb
ied

 va
n A

I e
n p

lat
fo

rm
en

 sa
men

 m
et

 ke
nn

isi
ns

te
llin

gen

Im
pac

t v
an

 d
igita

lis
er

ing
 o

p d
e K

un
st 

en
 C

ult
uu

r s
ec

to
r

Amste
rd

am
se

 vo
orw

aa
rd

en
 vo

or p
lat

fo
rm

en

Im
pac

t v
an

 p
lat

fo
rm

en
 o

p o
nd

er
wijs

 (k
an

se
n e

n b
ed

re
iging

en
) o

a v
oor le

rar
en

te
ko

rt

Open
baa

rh
eid

 va
n i

nfo
rm

ati
e e

n t
ran

sp
ara

nt
ie

Sp
elr

eg
els

 vo
or d

igita
lis

er
nig

 va
n d

e o
pen

bare
 ru

im
te

Im
pac

t v
an

 p
lat

fo
rm

en
 vo

or z
org

 o
a v

oor t
ek

ort 
zo

rg
per

so
ne

el

Digitale Rechten 
Data strategie

Slimmer werken 
Data gedreven

Gezamenlijke
opgaven

Arm
oe

de

En
erg

ie

Open
bare

 Ruim
te

Ru
im

tel
ijk

e o
ntw

ikk
eli

ng

Sc
hu

lden

Ve
ilig

he
id

Werk

Won
en

Zo
rgBer

eik
 va

n a
rm

oed
ev

oorzi
en

ing
en

 ve
rg

ro
te

n

St
im

ule
re

n A
I-4

-ci
tie

s p
ro

jec
t

Sa
men

wer
ke

n v
oor in

no
va

tie
ve

 

Amste
rd

am
 in

 3D

Vo
orko

men
 va

n s
ch

uld
en

Te
gen

gaa
n v

an
 o

nd
er

mijn
ing

M
ee

r m
en

se
n n

aa
r w

er
k (

uit
 d

e b
ijs

tan
d)

Te
gen

gaa
n v

an
 o

nd
er

mijn
ing

 - 
sc

he
efw

one
n

Rea
ltim

e i
nfo

rm
ati

e v
oor d

e p
ro

fes
sio

na
l in

 d
e w

ijk

to
ep

as
sin

gen
 vo

or s
ch

one
, h

ele
 en

 ve
ilig

e s
tad

Digita
le 

Dem
oc

rat
ie

Digita
le 

ve
ilig

he
id 

Inc
lus

ie

Je
ug

d

Zu
idas

Vo
lgen

 va
n b

ele
idso

nt
wikk

eli
ng

 vo
or A

mste
rd

am
mer

s

Digita
le 

ve
ilig

he
id A

mste
rd

am
mer

 ve
rg

ro
te

n

Hoe z
org

en
 w

ij d
at 

ied
er

ee
n o

ok d
igita

al 
mee

 ka
n d

oen
?

W
ee

rb
aa

rh
eid

 jo
ng

er
en

 ve
rg

ro
te

n

Ont
wikk

eli
ng

 va
n p

ub
lie

ke
 p

lek
 o

p d
e Z

uid
as

 - 
OBA N

ex
t

Cult
ure

le 

Mon
ito

r

Data
 co

mmon
s

Ec
on

om

ie

Kun
st 

en
 cu

ltu
ur

Mob
ilit

eit

Ond
erw

ijs

Open
baa

rhe

id

Open
bare

 Ruim

te

Zo
rg

To
eg

an
ke

lijk
he

id ve
rg

ro
te

n v
an

 cu
ltu

ur
 in

 A
mste

rd
am

Data
 co

mmons
 vo

or f
iet

s

Ken
nis

ont
wikk

eli
ng

 o
p g

eb
ied

 va
n A

I e
n p

lat
fo

rm
en

 sa
men

 m
et

 ke
nn

isi
ns

te
llin

gen

Im
pac

t v
an

 d
igita

lis
er

ing
 o

p d
e K

un
st 

en
 C

ult
uu

r s
ec

to
r

Amste
rd

am
se

 vo
orw

aa
rd

en
 vo

or p
lat

fo
rm

en

Im
pac

t v
an

 p
lat

fo
rm

en
 o

p o
nd

er
wijs

 (k
an

se
n e

n b
ed

re
iging

en
) o

a v
oor le

rar
en

te
ko

rt

Open
baa

rh
eid

 va
n i

nfo
rm

ati
e e

n t
ran

sp
ara

nt
ie

Sp
elr

eg
els

 vo
or d

igita
lis

er
nig

 va
n d

e o
pen

bare
 ru

im
te

Im
pac

t v
an

 p
lat

fo
rm

en
 vo

or z
org

 o
a v

oor t
ek

ort 
zo

rg
per

so
ne

el

Raakvlakken in kaart

  Terug naar de inhoudsopgave    Terug naar de inhoudsopgave



6666 67

Lancering Agenda Digitale Stad

Lancering slimme apparaten register 
Op de site slimmeapparaten.amsterdam.nl 
kun je zien waar in de stad slimme 
apparaten data verzamelen over de 
stad en haar inwoners.

Publicatie ‘Voorbij de hype, 
waardevolle technologie in Amsterdam'

Gesprek ambtswoning over 
spelregels in een digitale stad

Digitale rechten conferentie tijdens 
het festival ‘We Make The City’

Vernieuwde dataportaal live

 

Conceptvorming ontwerplab 
OBA Next

In 2020 is het programma digitale 
inclusie gestart met diverse 
gebruikersonderzoeken en pilots om 
toepassingen te testen. Zo kunnen we 
o.a. vanuit het Contact Centrum 
Amsterdam (CCA) meekijken met 
Amsterdammers die niet goed begrijpen 
wat ze moeten doen.

In gesprek met en leren van de stad 
In 2020 hebben we diverse Amster-
dammers betrokken bij verschillende 
thema’s. Bijvoorbeeld over technologie, 
datawijsheid en de maatschappelijke rol 
van kunst en cultuur m.b.t. digitalisering.  
Deze waardevolle opbrengsten gebruik-
en en implementeren we direct in de 
uitvoering van onze activiteiten en 
beleid.

Publicatie Amsterdamse Intelligentie 
“Artificial Intelligence” in Amsterdam 

Tweejarig bestaan Tada 

Verdelen laptops Digi Surfer
In 2019 deelde de gemeente 
Amsterdam 96 laptops uit aan 9 
organisaties die zich inzetten voor 
digitale inclusie. Deze organisaties 
mogen de laptops leasen van de 
organisatie Digi Surfer. Dit is een van 
de initiatieven die we vanuit de 
Agenda hebben ondersteund. 

Aftrap deelname aan vier landelijke 
proeftuinen Wet Open Overheid, 
georganiseerd door de VNG

Testen VR-game op 5G netwerk in 
Amsterdam

Opening Techgrounds Nieuw-West

Start optimaliseren van het 
gemeentelijk proces voor 
afhandeling WOB-verzoeken   

Aanstelling 
informatiecommissaris 

De online dienstverlening van de 
gemeente Amsterdam voldoet aan 
toegankelijkheidsrichtlijnen

Vaststellen sourcing strategie in 
de raad

Tekenen samenwerkingsovereen-
komst Digitale Perimeter door Politie, 
Arena, TNO en gemeente 
in de aanloop naar het EK voetbal 2020. 
Hiermee gaan we op kleine schaal 
toepassingen ontwikkelen en testen die 
moeten gaan bijdragen aan een hogere 
veiligheid en service voor de bezoeker  
met bescherming van de privacy.

5G brief Amsterdam als reactie 
op Consultatie Wijziging 
Telecommunicatiewet Wetvoorstel 
(Implementatie Telecomcode).

Publicatie 5G Magazine My ArenA 
over 5G proeftuin Zuidoost. 

 

De gemeente Amsterdam en de 
Hogeschool van Amsterdam (HvA) 
richten samen een nieuw lectoraat 
op: Responsible IT. Het lectoraat gaat 
praktijkonderzoek doen naar het op 
verantwoorde wijze ontwikkelen van 
digitale technologie, met oog voor 
maatschappelijke waarden en de 
menselijke maat. 

Ronde tafel t.b.v. het
verbinden van initiatieven voor 
gegevensuitwisseling in Europa

Persoonlijk portaal ‘Mijn Amsterdam’ 
live

Uitrol glasvezelkabel door KPN
startende in Noord.

Helsinki en Amsterdam hebben 
een memorandum van 
overeenstemming ondertekend 
We willen transparantie vergroten door 
een open register te maken waarin het 
gebruik van AI in steden wordt 
uitgelegd. 

Publicatie Agenda Digitale Veiligheid
 
Lancering publicroam en wifi-hotspots

Ambtswoning AI for People

Maart September Oktober November DecemberApril Mei Juni Juli Augustus
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Een selectie van onze 
mijlpalen in 2019

https://slimmeapparaten.amsterdam.nl
https://www.amsterdam.nl/wonen-leefomgeving/innovatie/digitale-stad/initiatieven-digitale-stad/
https://www.amsterdam.nl/wonen-leefomgeving/innovatie/digitale-stad/voorbij-hype-waardevolle-technologie/
https://www.amsterdam.nl/wonen-leefomgeving/innovatie/digitale-stad/voorbij-hype-waardevolle-technologie/
https://maps.amsterdam.nl/wifi/xindex.php
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Activiteiten 
Een selectie van activiteiten in 2020* 

  Terug naar de inhoudsopgave  

Tweede bestuurlijke Ronde Tafel 
Digitale connectiviteit en lokaal beleid op 
uitnodiging van Staatssecretaris Mona 
Keijzer.

Lancering Object detection kit 
odk.ai

Jongeren debat over (digitale) 
weerbaarheid in de raadzaal

Artificial Intelligence festival Me, Myself 
and A.I. in Felix Meritis

Bestuurlijk overleg over Digitale 
Identiteit in de ambtswoning

Start stedelijk Artificial Intelligence 
Kennisteam 

Publicatie van de datastrategie

Publieksprogramma Data Wijsheid 
in de OBA Oosterdok – Ontwerplab 
Digitale Stad

Eerlijke algoritmes: Lancering AI 
inkoopvoorwaarden, AI register, 
AI audit en life cycle plan

Uitvoering van de digitale perimeter 
tijdens EK 2020 

Verordening van kracht voor het 
verbod van wifi-tracking in de 
openbare ruimte

Next Generation Internet Policy 
Summit 

Demoday Art-Up: Innovatie voor een 
toegankelijke en inclusieve kunst & 
cultuur sector 

Publieke opening Responsible 
Sensinglab i.s.m AMS 

Update van het Slimme Apparaten 
Register met slimme apparaten van 
publieke organisaties zoals Waternet 

Techtalks Rode Hoed

Publieksprogramma Digitale Vrijheid 
in de OBA Oosterdok – Ontwerplab 
Digitale Stad Digi Challenge

Techtalks Rode Hoed

Global Designathon Challenge

Publieksdialoog ethiek 
over de digitale perimeter 
(catalyst onderzoek)

Kick-off Civic AI Lab 
Doel van het Lab is om te onderzoeken 
hoe AI ongelijkheid in de stad kan 
tegengaan of voorkomen kan worden 
dat AI ongelijkheid juist vergroot. 
Bijvoorbeeld ongelijke toegang tot 
diensten van de gemeenten voor 
mensen uit verschillende buurten of 
sociaal economische klassen.

Start nieuwe lectoraat Responsible IT 
van de HvA

Een ‘Goed-ID’de gebruiksvriendelijke 
manager voor digitale identiteit, 
wordt beschikbaar gesteld aan alle 
Amsterdammers en toegepast in 
eigen dienstverlening

Felix Meritis Residency 

Streetart over privacy te zien in 
Amsterdam i.s.m. het StreetArt 
Museum Amsterdam
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* Door COVID-19 vindt een deel van deze 
   activiteiten in aangepaste vorm plaats.

http://Odk.ai
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http://goedeteksten.nl
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www.amsterdam.nl/digitalestad


